
  

ROK 2006 

 

Jako každoročně si s příchodem nového roku přejeme hodně 
zdraví, štěstí a úspěchů v naší činnosti. Stále častěji se to dnes děje 
posíláním SMS zpráv mobilními telefony, posíláním internetových zpráv 

tzv. e-mailů, a už méně častěji tradičními pohlednicemi či osobně. 
Žijeme, jak je dnes moderní říkat, v uspěchané době, ale na otázku kam 

to vlastně pospícháme, neumí téměř nikdo odpovědět. Snad i toto je 
jedna z možných příčin, proč se nás nemnoho, zhlédlo v životě tak 

odlišných a při tom tak užitečných tvorečků, jakými jsou včely. K nim 
přistupujeme s vědomím, že se u nich zastavil čas, že žijí stejným 

způsobem života, jako žily před miliony let předchozích. Bereme si 
z nich příklad v tom, že úspěchu lze dosáhnout jen, když budeme tak 

jako ony, svorně na dobrém díle pracovat.  

První jednání výboru 

Život naší včelařské organizace se nezastavuje a tak se dne 16. 

ledna 2006 schází výbor v tomto složení: Evžen Báchor, Ing. Jiří 
Vojtěch, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Martin 
Hromádko, Ing. Jiří Marhan, Oldřich Kimler, Ing. Bohumír Pitthard, 

Ivan Kříž, František Malovec, Josef Havrda.  
Schůzi řídil předseda přítel Evžen Báchor. Výbor vzal na vědomí, 

že je nutné na všech žádostech a podobných dokumentech, vždy uvádět 
registrační číslo chovatele a registrační číslo jeho hospodářství . Tato 

čísla musí být i na vzorcích zimní měli, které budeme odesílat nyní 
v lednu k vyšetření.  

Dále to, že ve dnech 11. a 12. února proběhne v Nasavrkách kurs 
prohlížitelů včelích nákaz. V dubnu pak tamtéž proběhnou kursy využití 

včelích produktů. Na kursy je možno se přihlásit na e-mailové adrese: 
mikes@souvnasavrky. cz. a že účetnictví ZO se bude do konce roku 

2006 provádět jednoduchým způsobem.  
Další informace se týkala přísunů včelstev ke kulturám. V 

loňském roce jich v naší ZO bylo 908, avšak dotaci, která je za přísuny, 

využil jen málokdo. Přítel Báchor pak četl zápis z minulé výborové 
schůze, k čemuž dodal, že tímto způsobem můžeme kontrolovat plnění 

uložených úkolů. Změnu hranic ZO pardubického okresu projednal 
s přítelem Emanuelem Veselým na OV ČSV, který si to vzal za své.  

Placení registračního poplatku se změnilo rozhodnutím na 
prosincovém VIII. sjezdu ČSV. Ten se napříště bude platit jen do výše 

členského příspěvku.  
Vzorky měli předá přítel Poskočil na Krajskou veterinární správu, 

která je na vyšetření do VÚ včelařského v Dole sama odešle.  



  

Na celonárodní kampaň na propagaci českého medu vyčlenil ČSV 
3 mil. Kč. Kampaň bude zacílena na jednotlivé skupiny obyvatel. 
Připravovaný veterinární zákon usnadní prodej medu drobným 

včelařům. Včelaři budou moci med prodávat v tržnicích a i v obchodech 
u svého stanoviště.  

Na každoroční dotace je letos opět vyčleněno 80 mil. Kč. Tato 
částka se podělí počtem včelstev. Nejvýše však může činit 200,-Kč.  

Přednášky i aktivy budou dotovány z EU, vše se bude organizovat 
přes Nasavrky.  

Poté byl projednán návrh činnosti na letošní rok, který předložil 
přítel předseda.  

Změna ve funkci místopředsedy 

Výbor vyřešil funkci místopředsedy za přítele Petra Lopatu, který 
pro zaneprázdnění tuto prakticky nevykonával tím, že touto funkcí 

pověřil dosavadního člena výboru přítele Ivana Kříže.  
Na osvětovou činnost je možno získat finanční prostředky až do 

výše 250 tis. Kč. V tom případě by bylo možno zakoupit zařízení na 

promítání a to používat například v KD Dubina či na členských schůzích 
při přednáškách.  

Ke stému výročí trvání naší včelařské organizace vydáme 
almanach, na jehož tvorbě se bude muset podílet více členů. Požádáme 

také členskou základnu o pomoc. Přítel Báchor rozdal osnovu, která by 
měla sloužit jako vodítko pro vypracování tohoto díla.  

O dotace tak, jak jsou uvedeny v časopise Včelařství č. 6/2005 se 
musí žádat přes OV ČSV.  

Přítel Evžen Báchor potom podal informace o VIII. sjezdu ČSV, 
který se konal 3. a 4. 12. 2005 v Praze. Tam vzbudil velký zájem i obdiv 

náš kroj i prapor. Přítel Báchor byl zvolen za člena předsednictva 
Ústředního výboru ČSV. Za sousední okres chrudimský byl zvolen přítel 
Jiří Pitra. Na sjezdu se projevily tendence po rozštěpení jednotného ČSV 

vedené knězem Protivínským. Jeho skupina byla v naprosté menšině a 
tak neprosadila nic ze svých záměrů. Duch zachování jednoty svazu 

zvítězil a zkušenosti z okolních států, kde jsou včelaři rozdrobeni do 
mnoha svazů, správnost tohoto rozhodnutí jenom potvrzují . Zástupci 

brněnských včelařů, kteří budou v dubnu pořádat velkou výstavu nás, na 
ni pozvali a budou očekávat naši aktivní účast.  

Přítel Evžen Báchor sdělil, že přispěl do programu Dne 
otevřených dveří, které pořádala ZŠ Polabiny II.  

Přítel Vlach zajistil naš i účast na jarmarku, který proběhl u 
Perníkového hejtmanství pod Kunětickou horou. Potom v muzeu 

perníku ponechal včelařské věci, které tam jsou vystaveny jako 
exponáty.  



  

Následně byla projednána příprava na nastávající 98. Výroční 
členskou schůzi… Do tomboly, kterou zajistí přítel Hromádko, který 
nakoupí věci za cca 2000,-Kč, budou dány dále věci, které zbyly 

z loňska, 3 lahve medoviny a přítel Báchor dodá knihy.  

98. VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE  

98. Výroční členské schůze se konala 22. 1. 2006 
v sále Druhé divadelní scény Hronovická ulice: 

 
Výroční členskou schůzi zahájil a řídil předseda přítel Evžen 

Báchor. Je přítomno 83 členů ze 165. V úvodu přivítal přítomné i hosty 
a to pana Ivana Sádovského z Českého svazu zahrádkářů a zástupce 

Okresního výboru Českého svazu včelařů, našeho člena, přítele Radka 
Hubače a přátele z prodejny včelařských potřeb z Hradce Králové.  

Pan Ivan Sádovský jménem zahrádkářů naší výroční schůzi 
pozdravil. Řekl, že naše zájmy jsou si blízké a že bychom měli 

prohloubit naši spolupráci, což by bylo ku prospěchu obou organizací. 
Jako příklad uvedl, že by bylo dobré, abychom se aktivně svým stánkem 
zúčastnili na jejich ří jnové výstavě. I oni hojně navštěvují naše Dny 

medu. V závěru pozval přítomné na Soutěž o nejlepší kyselé zelí , kterou 
zahrádkáři pořádají dne 23. 2. 2006 v Pivovarce.  

Přítel MUDr. Radek Hubač pozdravil jednání jménem OV ČSV. 
Řekl, že v březnu bude schválen plán činnosti OV ČSV. Potom sdělil, že 

návrh přítele Vlacha na uspořádání celostátní konference v Pardubicích 
připadá v úvahu až po konferenci na Slovensku, neboť příští je již 

zadána v Praze Letňanech.  
Následovaly volby komisí. Do návrhové byli jednomyslně zvoleni 

přátelé: Ing. Josef Křepela, Petr Lopata, oba z Pardubic a Ing. Bohumír 
Pitthard z Opatovic. Do mandátové též jednomyslně pak přátelé: Ivan 

Kříž a Miroslav Kadleček.  

Co bylo ve výroční zprávě předsedy 

Přítel Báchor přečetl „Výroční zprávu ZO ČSV za uplynulý rok 
2005“, v jejímž závěru načrtl i úkoly pro rok 2006. V úvodu zmínil ne 

zrovna nejlepší výsledky vyšetření měli z loňské zimy, kdy se musela 
včelstva na 23 stanovištích ještě přeléčit nátěrem plodu.  

Dotkl se také kvality medu v hypermarketech. Uvedl, že kontroly, 
které provedla Státní veterinární správa, dopadly pro většinu tam 

prodávaných medů značně nelichotivě. V medech byly zjištěny rezidua 
léčiv, antibiotik, větší obsah HMFF a v 60% vzorků byly zjištěny látky, 

kterými jsou medy falšovány. K tomuto zjištění je potřeba dodat, že se 
v těchto velkých obchodech prodává med sice od našich zpracovatelů 



  

medu, ti však nakupují ve velkém levné medy ze všech koutů světa, 
které následně smíchají, balí a dodávají do obchodní sítě. Zatím co český 
med, v němž ani v laboratoři Evropské unie nebyly nalezeny žádné 

škodlivé příměsi a byl tam ohodnocen jako výborný, se ve velkém 
vyváží do zahraničí. Pro ilustraci text etikety ze sklenice medu ze 

supermarketu: „MED včelí smíšený lesní“ vedle něho malým písmem 
„Český výrobek“ a pod tímto nadpisem text: „Tento med typické tmavé 

barvy včely sesbíraly v jehličnatých a smíšených lesích. Krystalizace je 
přirozená vlastnost medu. Země původu ČR, SR, ČLR, Arg, Uk, Po. 

(Vysvětlení zkratek: Česká republika, Slovenská republika, Čínská 
lidová republika, Argentina, Ukrajina a Polsko). Z výčtu zdrojů, z nichž 

tento „český výrobek“ pochází, si lze udělat obrázek i o serióznosti 
uvedeného textu.  

Přítel Evžen Báchor odpověděl na otázku, co nám přinesl minulý 
rok. Na jedné straně výkyvy počasí a velká rojivost a v rámci ČR 

zjištěných víc jak 70 ohnisek moru včelího plodu a na druhé straně 
dotace na podporu včelařství, jak národní, tak i z Evropské unie a 
aktivita naší základní organizace, která je pro nás zárukou, že včelařství 

u nás jde správnou cestou.  
Řekl dále, že spolkový život pardubických včelařů byl 

v uplynulém roce velmi aktivní. Popsal potom jak schůzovou činnost při 
níž jsme absolvovali tři odborné přednášky, tak i další naše aktivity 

jakými byly například Setkání u jeho kočovných vozů pod Kunětickou 
horou, které se také pomalu stává tradicí, neboť se konalo již potřetí, 

dále zájezd ke včelaři zlepšovateli Janu Jindrovi do Roudnice n. Labem 
a výstupu na horu Říp, už i první mezinárodní presentaci, kterou učinili 

spolu s přítelem Josefem Vlachem a svými manželkami v srpnu aktivní 
účastí na mezinárodním jarmarku v Polsku, kde byly navázány i 

kontakty s polskými včelaři, dále včelařskou expozici na slavnostních 
„Dožínkách“ v Tyršových sadech dne 10. září m. r.  

V předchozím výčtu nemohla samozřejmě chybět naše nosná akce 

Dny medu se soutěží o nejlepší med, které se uskutečnily již pošesté.  
 Nelze opomenout, že při všech těchto akcích byli účastníci 

v našich nových krojích s odznaky a vždy byl vyvěšen prapor 
pardubických včelařů. I tyto atributy budily pozornost a sklízely obdiv i 

uznání.  
Účast našich dvou členů za pardubický okres na VIII. sjezdu 

ČSV, který se konal ve dnech 3. a 4. prosince m. r. v Praze a zvolení 
přítele Evžena Báchora za člena ÚV a následně do jeho předsednictva, 

byla poslední událost minulého roku.  
V té souvislosti je nutno zmínit snahy určité frakce o rozbití 

jednotného svazu, což bylo drtivou většinou delegátů odmítnuto. I na 
sjezdu byl vystaven náš včelařský prapor a sám přítel Evžen Báchor 



  

reprezentoval náš spolek ve včelařském kroji. Byl tam středem 
pozornosti a několika dalšími delegáty byl požádán o naši účast na jejich 
akcích na Moravě i v Čechách.  

V další části svého vystoupení nastínil přítel Evžen Báchor úkoly 
pro nastávající rok. Ty pak vidí v těchto oblastech: 

a)  Zajistit zájezd se včelařskou tematikou a uspořádat sedmý ročník 
Dnů medu se soutěží o nejlepší med.  

b) Naši činnost zaměřit na prohlubování vědomostí našich členů a to 
formou přednášek a besed.  

c) Zlepšit činnost důvěrníků při vědomí jejich důležitosti a vytvářet  
 pro jejich práci lepší podmínky.  

d) Zvýšit kontrolu při léčení včelstev v naší ZO.  
e) Seznamovat členy s metodikami léčení i s chovem včel u jejich úlů 

prostřednictvím důvěrníků.  
f) Uspořádat kurs používání aerosolových vyvíječů.  

g) Zavést povinnost členů odevzdávat použité Gabonové pásky 
důvěrníkům, aby tyto nezůstávaly ve včelstvech delší dobu, než je 
stanoveno metodikou.  

h) Učinit veškerá možná opatření proti šíření moru včelího plodu 
zejména likvidováním starých a nepoužívaných úlů na opuštěných 

stanovištích.  
  

Po přání pevného zdraví, pohody, lásky, trpělivosti všem 
členům, popřál i úspěšný a plodný nastávající včelařský rok.  

Jednatel a jeho zpráva 

Přítel Ing. Josef Vlach přednesl „Zprávu jednatele za rok 
2005“: 

Základní organizace Pardubice měla 15. září 2005 169 členů se 
včelstvy, 2 členy bez včelstev a registrovala 2 neorganizované včelaře. 
Všichni měli dohromady 2324 včelstev. Na začátku roku 2006 má 

organizace 165 členů a registruje jednoho neorganizovaného včelaře. Ti 
hospodaří s 2342 včelstvy včetně dvou nečlenských. Z toho je 366 

včelstev registrováno mimo území základní organizace. S koncem roku 
bylo ze členství vyřazeno 13 včelařů. V průběhu roku se přihlásilo 10 

včelařů. Mezi včelaři je 7 žen.  
Vyhodnocením záznamů z minulých let se dá konstatovat. že po 

klesající tendenci počtu včelařů od roku 2000 došlo v roce 2005 
k mírnému nárůstu (r. 2000-175/2, r. 2001-168/2, r. 2002-165/1, r. 2003-

162/1, r. 2004-162/1, r. 2005-169/2).  
Počet včelstev proti stejnému období roku 2004 vzrostl o 102 

včelstev.  
 



  

Věkové složení členské základny 

    2004    2005 

Do 20 let  1 0, 6%   1 0, 6% 
21 – 30 let  8 4, 9%   9 5, 3% 

31 – 40 let  6 3, 7%   12 7, 0% 
41 – 50 let  27 16, 7%  26 15, 8% 

51 – 60 let  33 20, 4%  37 21, 6% 
61 – 70 let  39 24%   35 20, 5% 

71 – 80 let  38 23, 2%  39 22, 8% 
více než 80 let 10 6, 2%   12 7, 0% 

    162    171 
Průměrný věk  61 let    60, 3 let 

 

Rozdělení včelařů podle počtu chovaných včelstev  

    2004    2005 

Kategorie  včelařů/včelstev  včelařů/včelstev 

Bez včelstev  4    6 
1 – 5 včelstev  54 195   56 180 

6 – 10   49 378   50 383 
11 – 15   18 234   19 235 

16 – 30   22 474   23 513 
31 – 100  12 587   15 754 

101 – 150  3 352   2 242 
více než 150  - -   - - 

    162 2220   171 307 
 

Největší včelaři 

Květoslav Čáp -  134 vč.  Dana Tichá -  85 vč.  

Vlastimil Benadik -  108 vč.  František Jiroutek - 84 vč.  
Evžen Báchor -   90 vč.  Ing. Jiří Vojtěch -   80 vč.  

 
Kočujících včelařů 14, kočovných vozů 19, přívěsy 2 

Počet kočovných přísunů  - do polí 717 
     - do lesů 191 

Počet odchovaných matek -    550 
Jeden případ řešený Svépomocným fondem-krádež přívěsu neznámým, 

pachatelem ke škodě přítele Pavla Dědka z Bukoviny čp. 1. Jmenovaný 
obdržel odškodnění ve výši 4. 800,-Kč.  

   
18. prosince 2005  Zpracoval Josef Vlach, jednatel  



  

 
Jednatel přečetl dále jména členů, kteří v letošním roce oslaví svá 

jubilea. Jejich seznam odeslal ke zveřejnění v časopisu Včelařství.  

 
V letošním roce budeme mít tyto jubilanty: 

Leden  65 let  Půlkrábek Jan  15. 1. 1941 
   75 let  Vecka Svatopluk  25. 1. 1931 

Únor  70 let   Věříš Miroslav Ing.  16. 2. 1936 
Březen  80 let   Hrouda Jan   30. 3. 1926 

Duben  75 let   Bohuš Jan   28. 4. 1931 
   75 let   Vojtěch Jiří Ing.   24. 4. 1931 

Květen  70 let   Kořínek Jan   30. 5. 1936 
   70 let  Prokůpek Vladimír 16. 5. 1936 

   75 let   Sádlo Luboš Ing.   20. 5. 1931 
   80 let   Teplý Josef   18. 5. 1926 

Červen  65 let    Matyáš Antonín  7. 6. 1941 
   75 let   Posledník Karel  26. 6. 1931 
   70 let   Šejvl Josef Ing.   24. 6. 1936 

Červenec  75 let   Drotár Imrich  30. 7. 1931 
Srpen  75 let   Bartoň Adolf  26. 8. 1931 

   65 let   Domorák Jaroslav  6. 8. 1941 
   85 let   Hála Josef   10. 8. 1921 

   65 let   Pochobradský Jan  8. 8. 1941 
   80 let   Slavík Bohuslav  5. 8. 1926 

Září  80 let   Brandejs Jindřich  1. 9. 1926 
   95 let  Keynovský Antonín 11. 9. 1911 

   70 let   Pitthard Bohumír  20. 9. 1936 
Říjen  85 let   Bartoň Rudolf  23. 10. 1921 

Listopad 70 let   Havrda Josef  10. 11. 1936 
Prosinec 75 let  Dvořáčková Jaroslava  31. 12. 1931 
 

Naše finance 

Přítel Ing. Jiří Marhan přednesl svoji „Zprávu o hospodaření ZO 
ČSV Pardubice v roce 2005“: 

Příjem: 
1. Státní dotace       342. 078,-Kč 

2. Členské příspěvky à 150,-Kč    24. 450, - 
3. Příspěvky za včelstva à 16,-Kč   37. 168, - 

4. Příspěvky za včelstva à 8,-Kč    18. 584, - 
5. Poplatky za léčiva à 8,-Kč    17. 808, - 

6. Členské příspěvky nových členů    2. 238, - 
7. Poplatky za vyšetření měli     3. 240, - 



  

8. Spolkové kroje       7. 925, - 
9. Spolkové odznaky      760, - 
10. Poplatky účastníků zájezdu     8. 200, - 

11. Poplatky za formidol      2. 540, - 
12. Poplatky za aerosolování      880, - 

13. Dotace Magistrátu na podporu činnosti   31. 000, - 
14. Příjem za prodej medoviny     13. 825, - 

15. Příjem za podnájem a přeplatek nájmu   9. 729, - 
16. Výtěžek z tomboly a prodeje svíček    2. 741, - 

17. Prodej propolisu       2. 100, - 
18. Úroky z vkladu u ČSOB      286, 39 

Příjem celkem      525. 552, 39 Kč 
 

Vydání: 
1. Výplata dotací včetně vyrovnání –418,-Kč  339. 722,-Kč 

2. Vrácení nevyplacených dotací     2. 774, - 
3. Odvod z členských příspěvků     55. 839, - 
4. Faktury za léčiva       50. 978, - 

5. Faktury za vyšetření měli     3. 270, - 
6. Faktura za zájezd       9. 606, 87 

7. Výroční členská schůze (nájem, tombola)   1. 871, - 
8. Náklady na Dny medu      16. 074, - 

9. Nájem za klubovnu      13. 611, - 
10. Odvod z člen. příspěvků nových členů   1. 799, - 

11. Přednášky       1. 200, - 
12. Cestovní příkazy      1. 106, - 

13. Faktura za šití spolkových krojů    3. 000, - 
14. Občerstvení při „Setkání u vozů“    1. 152, - 

15. Poštovné         435, - 
16. Faktura za medovinu      9. 306, - 
17. Výplata dotací za formidol     1. 512, - 

18. Funkční odměny      10. 370, -   
19. Daň Finančnímu úřadu      1. 830, - 

20. Vrácení platby za léčiva z roku 2004    600, - 
21. Překlad článku o naši ZO z polštiny     720, - 

22. Poplatky za vedení účtu ČSOB     268, - 
23. Kopírování, nové klíče, telefony     799, 40 

Vydání celkem      527. 843, 27 Kč  
   

Účetní výsledek ze rok 2005:  

Příjem celkem  525. 552, 39 Kč 

Vydání celkem  527. 843, 27 Kč 



  

Výsledek    -2. 290, 88 Kč 
Stav finančních prostředků: 
     1. 1. 2005  31. 12. 2005 

Účet u ČSOB   62. 725, 49 Kč 53. 673, 61 Kč 
Hotovost v pokladně  1. 839, 50 Kč  8. 600, 50 Kč 

Celkem   64. 564, 99 Kč 62. 274, 11 Kč 
Výsledek    - 2. 290, 88 Kč 

 
Sestavil Ing. Jiří Marhan dne 6. ledna 2006.  

Podepsáni: 
Evžen Báchor  Josef Vlach  Jiří Marhan 

předseda ZO  jednatel ZO  pokladník ZO 
 

revizoři účtů: Oldřich Kimler, Jiří Vojtěch   
 

a „Rozpočet ZO ČSV Pardubice na rok 2006“: 
 
Předpokládané příjmy: 

1. Příspěvky za včelstva pro ZO a 8,-Kč 18. 000, - 
2. 15% z příspěvků pro ÚV ČSV    5. 500,-Kč 

3. Poplatky účastníků zájezd     8. 000,-Kč 
4. Faktura za realizaci Dnů medu   25. 000,-Kč  

5. Dotace Magistrátu města Pardubic    6. 000,-Kč 
6. Příjem za kroje a odznaky    2. 000,-Kč 

7. Příjem za podnájem klubovny    8. 200,-Kč 

Příjmy celkem     72. 700,-Kč  

 
Předpokládané výdaje: 

1. Náklady na přednášky     2. 000,-Kč 
2. Cestovné       3. 000,-Kč 
3. Náklady na zájezd     11. 000,-Kč  

4. Náklady na Setkání u vozů    2. 000,-Kč 
5. Náklady na Dny medu    21. 000,-Kč  

6. Funkční odměny     11. 200,-Kč  
7. Nájemné klubovny    16. 428,-Kč  

8. Poštovné, kopírování, kancel. potřeby   1. 672,-Kč 
9. Daň Finančnímu úřadu     1. 980,-Kč 

10. Faktura za šití krojů     2. 400,-Kč 

Výdaje celkem     72. 700,-Kč  

 
Na základě zkušenosti z předchozích let a předpokládaného vývoje 

aktivit ZO byl rozpočet sestaven jako vyrovnaný.  
Vypracoval Ing. Jiří Marhan dne 6. ledna 2006 



  

Podepsáni: předseda ZO  jednatel ZO  pokladník ZO  
Po přednesení své zprávy pokladník dodal, že kdo bude mít zájem, ten 

bude moci do jeho agendy nahlédnout a tuto i překontrolovat.  

Zpráva hospodáře 

Přítel Vlach přečetl „Zprávu hospodáře pro 98. Výročí členskou 
schůzi ZO ČSV Pardubice“: 

ZPRÁVA HOSPODÁŘE 

pro 98. Výroční členskou schůzi ZO ČSV Pardubice: 

 

V průběhu roku došlo k pohybu inventáře a ku dni 31. 12. 2005 

má naše ZO ve vlastnictví následující předměty: 

 

množství  předmět    držitel  

1 ks  psací stroj ZETA  uložený v klubovně ve    
       Spolkovém  domě 

2 ks  aerosolový přístroj  ku dni 31. 12. 05  
 u př. Emanuela Veselého  

  

1 ks  taška jednatele  př. Ing. Josef Vlach 
86 ks odznak Včelaři Pardubice př. Evžen Báchor 

 materiál na kroje v zůstatkové hodnotě   6. 243,-Kč 
 

INVENTÁŘ VČELAŘSKÉHO KROUŽKU u př. Josefa Vlacha : 
 

1 ks   úl Moravský univerzál 
1 ks   opalovací lampa 

2 ks   klobouk se závojem 
2 ks   bomba na propan-butan 2 kg 

1 ks    včelařský kuřák 
 
 Na základě usnesení 97. VČS byl po kontrole zbývajícího materiálu po 

včelařském kroužku odprodán 1 ks Moravského univerzálu a dne 16. 1. 
2006 byl komisionálně pro stáří a nedostupnost náhradních dílů, vyřazen 

vařič na propan butan.  
  

V Pardubicích 17. ledna 2006   
 

  Evžen Báchor  Ing. Josef Vlach  Josef Havrda 
  předseda ZO   jednatel ZO     hospodář  



  

Zpráva nákazového referenta 

Přítel Ing. Stanislav Poskočil přednesl zprávu nákazového 

referenta. V úvodu zmínil výsledky vyšetření zimní měli v roce 2005, 
kdy bylo vyšetřeno 165 vzorků z nichž bylo pozitivních na varoázu 124 

a z to bylo 39 vzorků s více jak třemi roztoči na jedno včelstvo. Vyslovil 
obavu, že po letošním vyšetření měli bude situace v intenzitě napadení 

varoázou zřejmě horší a to v důsledku pozdního plodování včelstev. Pro 
styk s ním i s ostatními členy výboru doporučil využívat i schránku, 

která je na chodbě Evropského domu. Letos přibyla povinnost uvádět 
v žádosti o vyšetření vzorků měli i registrační čísla chovatelů a jejich 

hospodářství.  
 Přítel Báchor k jeho zprávě dodal, že vzorky měli bude možno 

ještě přinést do klubovny ve středu 25. ledna v době od 14. do 18. hodin. 
Dále že těm, kteří včely nebudou léčit, hrozí pokuta až do výše 50 tisíc 

Kč.  

Revizní zpráva 

Přítel Oldřich Kimler přednesl „Revizní zprávu o kontrole účtů a 
pokladny“ tohoto znění: 

 
Vážení přátelé! 

Dne 16. 1. 2006 provedla revizní komise ve složení přítel Oldřich 
Kimler a přítel Ing. Jiří Vojtěch kontrolu všech příjmových a 

výdajových dokladů. Dále byla provedena revize peněžního deníku od 1. 
1. 2005 do 31. 12. 2005 u pokladníka ZO, přítele Ing. Jiřího Marhana za 

přítomnosti výše uvedených.  
Členové komise podrobně překontrolovali všechny příjmové a 

výdajové doklady a jejich záznamy v pokladním deníku, Na všech 
souhrnných účtech byl shledán naprostý soulad. Celý pokladní systém, 
včetně výplaty dotací, členských příspěvků účtování léčiv a dalších účtů 

je velmi pečlivě veden. Účetnictví příjmových a výdajových dokladů 
bylo shledáno bez závad a je rovněž precizně uspořádáno.  

Při kontrole jsme zjistili, že příteli Marhanovi ztěžují práci svým 
pohodlným přístupem někteří členové naší ZO. Více jak dvě desítky 

členů si nevyzvedávají v určeném termínu dotace, které jim pokladník 
následně musí zasílat poštou. Ani pak několik členů si tyto peníze na 

poště nevyzvedne a ty se opět vrací pokladníkovi. Nevyzvednuté částky, 
jak víme, se potom musí vrátit na ústředí. To vše velmi časově zatěžuje 

přítele Marhana, protože s těmi ledabylci musí vést náročnou 
korespondenci a jejich jmenný seznam včetně financí zaslat na ústředí. 

To vše zatěžuje též pochopitelně i naši pokladnu. Proto bych Vás chtěl 
vyzvat k větší kázni.  

 



  

Revizní komise tedy doporučuje schválit zprávu o hospodaření za 
rok 2005 a schválit finanční plán na rok 2006.  

V Pardubicích dne 16. 1. 2006 Podpisy členů RK a pokladníka.  

 
 

Předseda po té navrhl jako ověřovatele zápisu přátele Ing. Jiřího 
Vojtěcha a Vlastimila Benadika. Po hlasování, kterým byli oba 

jmenovaní bez připomínek schváleni přednesl návrh „Plánu činnosti ZO 
ČSV Pardubice pro rok 2006“: 

Plán našich aktivit 

Schůzová činnost dle rozpisu v Oběžníku.  
16. února –kavárna Evropa, odborná přednáška „Moderní způsoby 

včelaření v nástavkových systémech“ učitel včelařství 
Miroslav Zelený 

16. března –kavárna Evropa, odborná přednáška „Jarní rozvoj včel“ učitel 
včelařství Karel Vrzáň 

20. dubna – Krajská knihovna- videosál „Svět včel ve filmu“ 

29. dubna – „Setkání u kočovného vozu na Kunětické hoře“  
18. května - kavárna Evropa, beseda a příprava zájezdu 

27. května – zájezd do včelařské provozovny Včelpo s . r. o. v Oboře u 
Skalice n. Svitavou, ukázka činnosti tohoto včelařského 

zařízení, s dalším kulturním programem 
24. srpna – kavárna Evropa, beseda o zahraničních zkušenostech našich 

včelařů 
14. září – kavárna Evropa, příprava Dnů medu 

30. září a 1. října Druhá divadelní scéna Hronovická 7. ročník Dnů medu 
 19. října – kavárna Evropa, vyhodnocení Dnů medu, informace o dotacích a 

změnách v ČSV, kurs používání aerosolového vyvíječe 
23. listopadu – foyer Spolkového domu, výplata dotací a schůzka 

s důvěrníky 

Dále každou první a poslední středu v měsíci od 16 do 18 hodin 
bude zajištěn provoz klubovny pro včelaře i veřejnost.  

V průběhu roku spolupracovat s jinými ZO ČSV a vzájemně se 
navštěvovat na akcích.  

Propagace včelaření  u široké veřejnosti formou besed, výtvarných 
soutěží, články v tiskovinách.  

Pravidelně zveřejňovat jubilea členů ve Včelařství  
Zajistit léčiva pro členy.  

Po přidělení státní dotace tuto rozdělit mezi včelaře.  
  

 
 



  

Přestávka 
Po informaci o připravovaném zájezdu do Včelpa v Oboře 

seznámil přítel Báchor přítomné s průběhem 8. sjezdu ČSV, který se 

konal ve dnech 3. a 4. prosince 2005 v Praze. Připomněl snahu o rozbití 
jednotného včelařského svazu. Většina delegátů však tuto tendenci 

nepodpořila, neboť si vzala ponaučení ze sousedního Polska i Slovenska, 
kde nemají jednotné včelařské organizace, což jejich postavení ve 

společnosti oslabuje. Jednotná organizace je také zárukou síly při 
jednání i získání podpor jak od státu, tak i od Evropské unie.  

Dále podal informaci o a. s. VČELA Předboj, která zanikla a ČSV 
podal soudní žalobu, v níž uplatňuje náhradu ve výši kolem 15 milionů 

Kč za škodu, kterou utrpěl.  
Na pomoc včelařům zahájí Ústředí kampaň ve sdělovacích 

prostředcích na propagaci českého medu, zaměřenou na široké spektrum 
spotřebitelů. Kampaň je má přivést pro med k jednotlivým včelařům a 

budou do ní vloženy 3 miliony Kč. Časopis Včelařství je nyní pojatý 
jako informační prostředek určený pouze pro členy ČSV a jako takový 
obdržel od státu dotaci ve výši 9 milionů.  

O dotace, které mají pět kapitol je nutno žádat přes OV ČSV.  
Na sjezdu byl obdivován jak náš prapor, tak i náš kroj, v němž 

přítel Báchor na sjezd přijel. Obdržel také pozvání, abychom přijeli na 
výstavu do Brna i na včelařskou pouť na Hostýně.  

Příští rok oslavíme stoleté výročí naší včelařské organizace. 
Chceme k této události vydat almanach, který by byl jak pro zábavu, tak 

i pro poučení. Přítel Báchor vyzval ty, kteří zažili nějakou příhodu ze 
včelařství, aby touto do almanachu přispěli. Přečetl pak osnovu 

almanachu, který by měl mít 15 kapitol a zhruba 100 stran. Nejpozdější 
termín na soustředění všech materiálů pro almanach je březen roku 

2007.  
 
Následovalo přijetí nových členů do naší základní organizace. Bez 

připomínek byli přijati: Vratislav Černý (1924) ze Srchu, který chová 8 
včelstev v Chudenicích, Petr Kuděla (1957) z Chotče, který je zatím bez 

včel a Libor Nevoránek (1992) z Pardubic, který chová 5 včelstev.  
 Po té přišlo na řadu slavnostní odměnění členů za dlouholetou 

činnost ve včelařské organizaci. Čestné uznání obdrželi tito přátelé: 
Adolf Bartoň, František Spálenský, Ing. Josef Vlach, František Malovec, 

Ing. Jiří Vojtěch, Josef Červinka, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Bohumír 
Pitthard, Vlastimil Benadik, Josef Havrda, Ing. Martin Hromádko, Josef 

Janeček, Oldřich Kimler, Miroslav Kadleček, Jaroslav Kraus, Ing. Josef 
Křepela, Ivan Kříž, Ing. Jiří Marhan, Libor Nevoránek, Jaroslav 

Novotný, Pavel Dědek, Ing. Oldřich Dumek, Josef Piskač, Oldřich 
Tesař.  



  

Diskuse 

Přítel Vlach informoval o nabídkách v burze. Požádal o 

poskytnutí včelařských předmětů pro naši expozici v muzeu perníku 
pod Kunětickou horou i o další sběr propolisu jako zdroje pro nákup 

vosku pro Dny medu na výrobu svíček dětmi. Dále řekl, že je možno 
se ještě přihlásit do kurzů: prohlížitelů, který proběhne 11. a 12. 2. t. r. 

v Nasavrkách a využití včelích produktů v lidské výživě, který bude 
10. až 14. 4. 2006 rovněž v Nasavrkách. Bude-li zájem, mohla by se o 

Dnech medu zorganizovat i soutěž o nejlepší medovinu. Je potřeba 
zhodnocovat všechny včelí produkty a to i med méně hodnotný. Sdělil 

též, že je u něho asi 10 kg vosku pro použití na výrobu svíček o Dnech 
medu.  

Na připomínku z pléna a to, zda by nebylo dobré vrátit se opět 
k pořádání plesů, odpovídá předseda, že letos jsou už všechny sály 

obsazeny, pořádání plesu by připadalo v úvahu až příští rok, druhou 
otázkou je, zda bychom to zvládli finančně. Při dotazu kdo 
z přítomných by měl o ples zájem, zvedla ruku jen malá část 

přítomných.  

Usnesení 98. VČS 

Přítel Ing. Bohumír Pitthard přečetl návrh na „Usnesení z 98. 

VČS“ tohoto znění: 
 

1. Výroční členská schůze schvaluje: 
a) zprávu o činnosti výboru a celé ZO za období roku 2005  

b) zprávu pokladníka 
c) zprávu hospodáře 

d) revizní zprávu 
e) z každého včelstva zaplatit ve prospěch ZO částku 8,-Kč v roce 2006, 

jako účelový příspěvek 

f) plán činnosti na rok 2006 
g) finanční rozpočet na rok 2006 

 
2. Výroční členská schůze ukládá: 

a) v souvislosti s bojem za zdravotní stavy včelstev vyhledávat a 
likvidovat divoce žijící včelstva, zalétlé roje neznámého původu a 

staré nepoužívané úly, jako možné zdroje nákazy 
b) při prevenci a tlumení chorob úzce spolupracovat s  Veterinární 

službou 
c) výboru zajistit na rok 2006 celkem 11 členských schůzí se třemi 

odbornými přednáškami a jednu schůzi výroční 
d) výboru zajistit léčiva pro všechny členy naší ZO 

e) výboru zkvalitnit práci důvěrníků 



  

f) při kočování se včelstvy organizovaném samotnými včelaři nevybírat 
žádný poplatek 

g) při registraci včel cizích včelařů nevybírat registrační pop latek 

K návrhu nebylo připomínek a usnesení bylo schváleno všemi 
přítomnými členy.  

Bylo bez pěti minut poledne, kdy přítel Evžen Báchor popřál 
všem hodně zdraví, úspěšný včelařský rok a 98. Výroční členskou schůzi 

ukončil.  

 

O přestávce Výroční členské schůze provedl jednatel přítel Vlach 
poslední aktualizaci důvěrnické sítě a výsledek jeho snažení přináší 

obrázek o těch našich členech, kteří jsou ochotni udělat pro zdárný chod 
organizace něco více, než jsou běžné povinnosti člena ČSV a bez nichž 

by některé úkoly například s léčením včel, šly zajišťovat jen velmi 
obtížně.  

 Zde je tedy přehled důvěrníků, obcí i jmen tamních včelařů: 
 
1. Oldřich VONDROUŠ (Staré Ždánice, Stéblová, Podůlšany, Plch) 

včelaři: Jaroslav Domorák, Miroslav Formánek, Milan Hic, Vladimír 
Prokůpek, Zdeněk Skalický, Dana Tichá; 

2. Miroslav HRŮŠA (Dříteč, Němčice) Jaromír Pavlíček, Zdeněk 
Pikhart, Josef Šupa; 

3. Jaroslav NOVOTNÝ (Brozany, Staré Hradiště, Ráby, Kunětice, 
Hradiště na Písku) Bohuslav Diviš, Ing. Jitka Duchová, Jaroslava 

Dvořáčková, Antonín Keynovský, Jan Keynovský, František Muzikant, 
Václav Štumr;  

4. Vlastimil BENADIK (Hrádek, Pohránov, Doubravice) Bohuslav 
Schejbal, Jiří Švejda;  

5. Petr KOŘÍNEK (Srnojedy, Lány na Důlku) Hynek Prokop, Svatopluk 
Vecka;  
6. Miroslav VĚŘÍŠ (Lázně Bohdaneč, Černá u Bohdanče, Rybitví, 

Semtín) Josef Hackenberg, Milan Klapka, Vladimír Kohoutek, Václav 
Pátek, Jakub Řáda, Ladislav Samek; 

7. Pavel DĚDEK (Borek, Bukovina, Újezd) Josef Šejvl, Vladislav Šejvl, 
Jindřich Půlpán, Karel Pudil; 

8. Josef Piskač (Staré Čívice) Stanislav Dvořák, Jiří Hruša, Václav 
Křivka, Peter ONDREJKA, Josef Šrom; 

9. Jan Pačes (Popkovice, Svítkov) Karel Posledník ml. , Karel Posledník 
st. , Rudolf Queisner, Karel Šťovíček, Miroslav Zlesák; 

10. Miroslav KADLEČEK (Ohrazenice, Trnová, Polabiny I, II, Cihelna, 
Srch) Evžen Báchor, Čestmír Brzek, Miloslav Hříbek, Oldřich Nešetřil, 

Jiří Švejda, Václav Vorlíček; 



  

11. Libor NEVORÁNEK (Hůrka, Počáply) Jaroslav Borovec, Imrich 
Drotár, Jan Kořínek, Ing. Jiří Marhan, Nevoránek Libor ml. ; 
12. Ing. Josef VLACH (Bohumileč, Dražkov, Lukovna) Luboš 

Lejhanec, Milan Jeník, Miloš Škoda, Petr Kuděla; 
13. Jan FOGL (Sezemice, Kladina) Václav Blažek, Jiří Bubeníček, 

Milan Krulich, Antonín Matyáš, Jan Mohout, Zdeněk Vaniš, Josef 
Vlasák, Josef Vondrouš, Jaromír Košťál; 

14. František JIROUTEK, Ing. Vladimír MICHALEC (Velké Koloděje, 
Lány u Dašic, Veska) Josef Hájek; 

15. František SPÁLENSKÝ (Černá za Bory, Žižín, Zminný, 
Staročernsko) Ivan Kříž, MVDr. Josef Michalec, Rostislav Šmahel, 

Oldřich Tesař, Ing. Jiří Vojtěch; 
16. Ing. Josef KŘEPELA (Hostovice, Úhřetická Lhota) Ing. Martin 

Hromádko, Jan Hrouda, Josef Teplý, Miroslav Malík, Lukáš Votruba; 
17. Ing. Bohumír PITTHARD (Opatovice nad Labem, Pohřebačka, 

Libišany) Zdeněk Březina, Jan Bystrý, Jiří Dalecký, Jindřich Horčička. 
MUDr. Radek Hubač, František Jiroutek, Zdeněk Křovák, Jaroslav 
Procházka; 

18. Zdeněk BUREŠ (Rosice n. Labem, Kréta, Polabiny III, IV) Jaroslav 
Balihar, Mudr. Otakar Kovařík, Pavel Nechvíle, Vlastimil Pithart; 

19. Jan POCHOBRADSKÝ (Barchov, Jezbořice) Rudolf Bartoň, Ján 
Kuriplach; 

20. Stanislav HORÁČEK (Starý Mateřov, Dubany, Čepí) Helena 
Čapská, Věta Matějková, Václav Pětioký, Ing. Stanislav Poskočil, Petr 

Šagát; 
21. František MALOVEC (Staré Jesenčany, Dražkovice, Blato, 

Mikulovice, Ostřešany, Třebosice) Marie Hebká, Miroslav Němec, 
Ladislav Skřek, Pavel Voříšek; 

22. Květoslav ČÁP st. (Nemošice, Mnětice, Drozdice) Květoslav Čáp 
ml. , Jan Hodul, Aleš Holeček, Karel Kinzel, Miroslav Paulus; 
23. Josef ČERVINKA (Dubina, Spojil, Studánka, Pardubičky) Adolf 

Bartoň, Václav Bureš, Ing. Oldřich Dumek, Oldřich Kimler, Jiří 
Melichar, Karel Pudil, Lubomír Svoboda, Ing. Vladimír Valenta); 

24. Josef HAVRDA (Jesničánky, Nové Jesenčany Dukla, Višňovka) Jan 
Bohuš, Josef Janeček, MUDr. Jiří Klempíř, Jaroslav Kraus, Ing. Jan 

Novák, Ing. Miroslav Novotný, Václav Šebestyán, Ing. Josef Šroll; 
25. Miloslav LOPATA st. (Pardubice staré město, Zelené a Bílé 

Předměstí, Slovany, Pardubičky) Petr Borský, Josef Janko, Josef Hála, 
Jan Chalupa, Pavel König, Miloš Lopata, Petr Lopata, Ing. Stanislav 

Panuš, Luboš Sádlo, Miroslav Teplý, Ing. Vladimír Valenta; 
26. Josef HLAVÁČEK (Rohoznice, Kříčeň, Dolany) Jana Kopecká, Jiří 

Málek, Jan Nálevka, Jaroslav Novák, Miroslav Novotný, Vladimír 
Polák, Bohuslav Slavík; 



  

27. Josef ZELINGER (Čeperka, Hrobice) Zdeněk Bous, Jindřich 
Brandejs, Jaroslav Dvořáček, Jiří Hybský, Ladislav Kramář, Jan 
Půlkrábek, Jaroslav Veselý, Jiří Veselý.  

 
 

13. února 2006 se v klubovně v Evropském domě schází výbor ve 
složení: Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Bohumír 

Pitthard, Ing. Josef Šroll, Ing. Oldřich Dumek, Miroslav Kadleček, 
František Malovec Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Petr 

Lopata, Ing. Jitka Duchová, Josef Havrda.  

Podpora vzdělávání včelařů 

Předseda přítel Báchor sděluje, že po jednání VIII. sjezdu ČSV 

došlo k několika změnám, které se týkaly mimo jiné i stanov ČSV. Jako 
první zmínil směrnici č. 1/2006, která se týká organizace a zabezpečení 

vzdělávací činnosti pořádané organizačními složkami ČSV. Z této 
vyplývá možnost získání dotace na osvětovou činnost z Evropské unie a 
to při uskutečnění přednášky 3. 000,-Kč, kurzu (nejméně 4 hodiny) 9. 

000,-Kč, jednodenního semináře 18. 000,-Kč a dvoudenního semináře 
50. 000,-Kč. Tato dotace je časově omezena na tři roky a to na léta 2005 

až 2007. Loňského roku nebyla čerpána téměř vůbec.  
Jako příklad uvedl nadcházející členskou schůzi, kdy nám bude 

přednášet přítel Zelený. O jeho přednášku zažádal Včelařské vzdělávací 
centrum v Nasavrkách. Po vykonané přednášce potvrdíme na 

delegačenku přednášejícímu počet hodin. Za jednu hodinu obdrží tento 
500,-Kč. Pokud z dotace 3000,-Kč nějaká částka zbude, tak ji Včelařské 

vzdělávací centrum odešle na náš účet. Podmínkou na nárok této dotace 
je minimální počet posluchačů 40 a to, že přednášku může uskutečnit 

pouze učitel včelařství, který je uveden na seznamu vydaným ÚV ČSV. 
Každý z přítomných posluchačů se podepisuje na počátku přednášky a 
pak po jejím skončení. Tato presenční listina je pak předána 

přednášejícímu.  
Na setkání u kočovného vozu se uskuteční kurz chovu matek pod 

vedením Vlastimila Dlaba z Jičína.  
Př. Vlach zmínil to, že se v přednáškách mělo více hovořit o 

praktické činnosti včelaře například v zimním období, o vyváření vosku, 
o počtech záložních souší. Dále zmínil, že opět není jisté promítání ve 

videosálu Krajské knihovny. Na to přítel Báchor sdělil, že předběžně 
projednal možnost promítnutí záznamů s univerzitou v její aule. Potom 

pokračoval sdělením, že je možno dosáhnout na dotace i při pořizování 
věcí potřebných na ošetřování včelstev, například pro aerosolování. 

Další možností je příspěvek na kočování ve výši 100,-Kč na jedno 



  

přisunuté včelstvo. Nakonec k tomuto tématu dodal, že definitivní 
uzávěrka pro letošní rok je již v září. Na pozdější žádosti nebude brán 
zřetel.  

Problém s financemi 

Poté oznámil, že na účet OV ČSV přišly peníze z dotace na léky 
za loňský rok a že př. Eman Veselý přes jeho námitky s nimi chce 

naložit podle potřeb OV.  

Přítel Marhan situaci s penězi vysvětlil takto: to nejsou peníze ani 

OV ani ZO, nýbrž že jsou jednotlivých včelařů, kterým by se měly 
rozdělit. Protože však jsme celou částku za léky zaplatili z naší 

pokladny, tak se tam tyto musí vrátit. Zda se dotace ve výši 70% 
uskuteční, si ověřil osobně na ÚV a na základě informací tam získaných, 

nevybíral od členů celou částku, nýbrž jen její 30% podíl. Jiná situace 
byla s hrazením formidolu, fumigací a aerosolování na tyto byly peníze 

zvlášť. Dále sdělil, že je u něho k dispozici přehled včelařů, kteří loni 
kočovali. Přítel Báchor projedná převod dotace na léky na náš účet.  

Podle přítele Báchora chce nový ÚV ČSV všechny údaje 

zveřejňovat, aby každý měl přehled o svazové činnosti.  

 

Po té přečetl povinnosti jednotlivých funkcionářů ZO ČSV. Dále 
pak Směrnici o povinnosti chovatele včel, Směrnici o nákladech 

spojených s vydáním publikace k výročí ZO zakončené nulou a to až do 
výše 5. 000,-Kč. Předpis činnosti kontrolní a revizní komise. Směrnici o 

vedení evidence členů – o rozsahu údajů v této evidenci. Směrnici 
k registraci včelstev – tu přenechal k seznámení. Skartační řád i řád o 

archivaci. K tomu dodal, že ve Státním archivu máme založenou složku 
„Včelaři“ a tam musíme dávat všechny archiválie včetně kronik, z nichž 

nám budou pořízeny kopie.  

Mění se výše náhrad ze Svépomocného fondu ČSV  

Změnila se i výše úhrady ze Svépomocného fondu ČSV týkající 
se náhrady za úly. Za nástavkový bude jednotná cena 2. 000,-Kč a za úly 

starého typu 700,-Kč. Za úhyn včelstev na nemoc se neplatí nic . 
Podmínkou náhrady obecně musí být nahlášení případu Policii ČR a 

jeho podchycení protokolárně.  
Od nynější schůze musí být v zápisu vždy usnesení , aby mohla 

být prováděna kontrola uložených úkolů.  
Přítel Báchor vyzval členy výboru, aby si připravili připomínky 

k dalšímu zlepšování úrovně časopisu Včelařství .  
Přítel Dumek navrhl uspořádat v příštím roce Včelařský ples. 

Předběžně zjišťoval podmínky v Kulturním domě na Dukle. Nájem sálu 



  

18. 000,-Kč, hudba cca 8 – 10 tisíc. Při vstupném 150,-Kč by to 
nemusela být ztrátová záležitost. Na náklady by se mělo vybrat. Musíme 
se však rozhodnout do jednoho měsíce, jinak budou všechny termíny 

obsazeny.  
Celý výbor je toho názoru, že bychom ples měli uspořádat, neboť 

máme 100. výročí trvání včelařské organizace. Proto je přítel Dumek 
pověřen zajistit pořádáním plesu.  

Pisatel těchto řádků byl v lednu v Litomyšli, kde slavil tamní 
včelařský spolek 100. výročí od svého založení a k této příležitosti si 

nechal vyrobit pamětní razítko. Přítel Báchor vyslovil názor, že bychom 
mohli mít razítko v podobě našeho odznaku.  

Před 19. hodinou schůze končí.  

 

16. února 2006 se v kavárně EVROPA schází na svém 
pravidelném setkání členové. Poprvé jsou podepisovány presenční 

listiny a to při příchodu a při odchodu, aby byl splněn požadavek na 
minimální počet 40 posluchačů, který je podmínkou pro obdržení dotace 
na osvětu. Přítomno je 53 členů. Po zahájení v 16. 30 hodin předal 

předseda přítel Báchor čestné uznání přátelům Františku Malovcovi, 
Jaroslavu Krausovi a Pavlu Dědkovi. Po té podle programu seznámil 

přítomné se směrnicí o vzdělávání členů ČSV. Nakonec požádal 
přítomné o písemné poskytnutí vlastních zajímavých příběhů ze 

včelaření, které by bylo možno dát do připravovaného Almanachu.  

Vyšetření zimní měli 

Nákazový referent přítel Ing. Poskočil uvedl, že ze 174 vzorků 

bylo 29 vzorků, v nichž počet roztočů varoázy byl větší než tři na jedno 
včelstvo. Včelaři, jichž se toto týká, budou muset přeléčit svá včelstva a 

přečetl jejich jména: 

Jaroslav Balihar, Rosice n. L.; Rudolf Bartoň, Jezbořice; Zdeněk Bouz, 
Čeperka; Jan Bystrý, Opatovice; Helena Čapská, Čepí; Jaroslav 

Domorák, Staré Ždánice; Imrich Drotár, Pardubice, Ve Lhotkách; 
Jaroslav Dvořáček, Čeperka; Miroslav Formánek, Ždánice; Stanislav 

Horáček, Čepí; Jiří Hybský, Opatovice; Milan Klapka, Bohdaneč; 
Ladislav Kramář, Čeperka; Václav Křivka, Čívice; Jan Kuriplach 

Barchov; Věra Matějková, Čepí; Jiří Melichar, Pardubice, U Borku; 
Václav Pětioký, Máteřov; Vlastimil Pithart, Rosice n. L. ; Stanislav 

Poskočil, Chotěnice; Jaroslav Procházka Pohřebačka; Vladimír 
Prokůpek, Ždánice; Jan Pulkrábek, Čeperka; Rudolf Queisner, 

Pardubice, Na Klínku; Lukáš Šejna, Dříteč; Dana Tichá, Pardubice, 
Bartoňova; Miroslav Věříš, Bohdaneč; Jiří Veselý, Čeperka; Josef 

Zelinger, Čeperka; Milan Jeník, Lukovna.  



  

Př. Báchor připomněl nově nařízené povinnosti týkající se tohoto 
přeléčení a to, že mimo nátěru plodu Mavrikem se provede následně i 
fumigace a to vše za přítomnosti místního důvěrníka. Důvěrník tyto 

úkony písemně potvrdí a potvrzení se odešle na Veterinární správu. 
Pokud by toto opatření nebylo takto provedeno, hrozí chovateli vysoká 

pokuta.  
V 17. 00 hodin předal př. Báchor slovo učiteli včelařství příteli 

Miroslavu Zelenému. Ten svoji přednášku zaměřil na techniku včelaření 
nástavkovým způsobem a svůj výklad názorně demonstroval na úlu typu 

Langstroth. Osvětlil metodiku včelaření v průběhu celého včelařského 
roku. Ve své přednášce zmínil také faktory, ovlivňující výskyt 

nebezpečných včelích nákaz. V této souvislosti uvedl aktuální stav ve 
výskytu moru včelího plodu u Dvora Králové. Po 19 hodině zajímavá 

přednáška skončila.  
Po té přítel Báchor nechal hlasovat o žádosti o přijetí za člena 

Radovana Krska, který se chystá chovat včely v Pardubicích 
Jesničánkách, v kolonii U krematoria a chce vstoupit do naší ZO. Ke 
jmenovanému nebylo připomínek a byl přijat všemi přítomnými.  

V usnesení členská schůze uložila výboru zajistit léčiva pro jarní 
ošetření včelstev pro všechny včelaře, kteří mají povinnost včelstva 

přeléčit a nákazovému referentovi předat zprávy o přeléčení na 
Veterinární správu.  

V 19. 15 hodin schůze skončila.  

 

13. března 2006 se v klubovně sešel výbor v tomto složení: 
Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. 

Martin Hromádko, Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, František 
Malovec.  

Schůzi řídil od 17. hodin přítel předseda Báchor.  
Jednalo se opět o podmínkách, za kterých je možno požádat o 

dotaci a to jak na osvětu, tak i na kočování a léčení včelstev. Přítel 

Marhan, který se zúčastnil aktivu s pracovníky ministerstva zemědělství 
a ÚV ČSV v Nasavrkách doplnil o informace týkající se možnosti čerpat 

na výše uvedené potřeby finance ze Státního zemědělského 
intervenčního fondu. V případě, že budeme žádat, musíme tak učinit do 

15. 6. 2006 a doklady dodat do 15. 8. t. r. Loňského roku bylo v tomto 
fondu ze 30 milionů čerpáno jen milionů 12. Letos je ve fondu 38 

milionů.  

Změna termínu Dnů medu 

Dny medu budou namísto původního data 30. 9. a 1. 10. posunuty 

o týden později a to opět současně s  Velkou pardubickou 7. a 8. 10. 
2006. Letos jsme byli poprvé požádáni o účast i na této akci.  



  

Přítel Báchor doporučil zavést opět kočovné průkazy a předal 
příteli Poskočilovi dokument o podmínkách kočování se včelstvy a to 
vzhledem k horšící se nákazové situaci moru včelího plodu.  

V dalším jednání ustanovil výbor redakční radu pro Almanach a 
to ve složení: Evžen Báchor, Josef Havrda, Ing. Jiří Marhan, Ing. Jiří 

Vojtěch a Ing. Josef Křepela.  
Výbor vzal na vědomí sdělení přítele Báchora, že tento podal 

přihlášku naší ZO do grantového Fondu ekologické výchovy. Byla 
potvrzena objednávka na 5 kompresorů pro aerosolový vyvíječ. Byla 

podána objednávka na sál v KD Dukla pro ples, který bude dne 24. 2. 
2007 a že př. Oldřich Dumek zajistí hudbu na tento ples.  

Výbor uložil předsedovi, jednatelovi a pokladníkovi zpracovat 
údaje do „Ročního výkazu neziskových institucí za kalendářní rok 2005“ 

a tento odeslat do 20. 4. 2006 Českému statistickému úřadu. Příteli 
Báchorovi vyhotovení formulářů „Potvrzení o provedení léčení včel“ pro 

jarní a pro řádné léčení a formuláře pro jarní přeléčení co nejdříve 
rozeslat těm včelařům, kterých se toto týká.  

Příteli Marhanovi, aby ověřil, zda nám bude vyřízena kladně 

objednávka autobusu na květnový zájezd.  
V 19 hodin byla schůze ukončena.  

 

 

 16. března 2006 se od 16. 30 hodin uskutečňuje členská schůze 
v kavárně Evropa za přítomnosti…. členů.  

Přečetl program, ke kterému nebylo připomínek.  
Předseda všem včelařům, kteří budou povinni přeléčit svá včelstva 

nyní na jaře, poslal dopis, v němž je o této věci informuje a současně jim 
sděluje že ošetření musí být provedeno komisionálně a že musí vyplnit 

formulář „Potvrzení o ošetření“, které stvrdí svým podpisem i důvěrník.  
A nyní další informace, které byly oznámeny na této členské 

schůzi. K dnešnímu dni je objednáno 5 kompresorů a předsedovi se hlásí 

další zájemci. Přítel Dumek sděluje, v jakém stadiu je příprava 
včelařského plesu. Jsme pozváni k aktivní účasti na výstavu Tech-Agro 

do Brna a zájemci se mohou přihlásit u přítele Báchora. Členové jsou 
informováni o změně termínu Dnů medu a o významu znovuzavedení 

kočovných průkazů.  

Novinky ve Veterinárním zákonu 

V novém veterinárním zákoně jsou zkráceny lhůty pro podání 

žádosti o odškodnění i změny v odškodňování při nařízené likvidaci 
včelstev, možnost prodeje medu v nejbližší prodejně. Doporučuje se 

nechat si med vyšetřit ve veterinárním zařízení . K tomuto dodal přítel 



  

Oldřich Vondrouš nejnovější zjištění na Veterinární správě a to , že 
prodej medu může být uskutečněn v celém okresu.  

Nakonec byla přednesena nabídka VČELPA s. r. o. Skalice nad 

Svitavou, které nám nabízí výkup nebo výměnu voští či vosku za 
mezistěny. V případě, že bude dostatek zájemců, tak přijedou k nám do 

Pardubic.  
Přítel Karel Vrzáň ze ZO Chlumec n. C. provedl přednášku na 

téma odbyt včelích produktů, marketing, aktuální činnost včelaře.  
V úvodu doporučil zavedení kočovných průkazů. Potom poukázal 

na to, že umožnění našeho přístupu do obchodní sítě bude od nás 
vyžadovat věnovat velkou pozornost kvalitě medu, neboť veterinární 

správa odebírá i z obchodů vzorky a ty podrobuje rozboru. V první řadě 
je nutno dávat pozor na obsah vody a jiných nežádoucích příměsí. Náš 

snadnější přístup do obchodní sítě bude na úkor velkoproducentů typu 
Špaček, kteří se budou všemožně snažit dokázat, že do obchodů 

dodáváme závadný med.  
Větší část přednášky věnoval aktuálním záležitostem. Příliš dlouhá 

zima, kdy teploty značně kolísaly, mají za následek vyšší spotřebu 

včelstev. Zásobám bude nyní potřeba věnovat zvýšenou pozornost a 
v případě jejich nedostatku nepodávat cukr, situaci se u některých 

včelstev podaří zachránit dodáním medu. Protože včelaří v přibližně 
stejných pastevních podmínkách v okolí blízkého Chlumce n. Cidlinou, 

jsou jeho letošní postřehy shodné s naším pozorováním.  
Dosti obšírně pak varoval před zimováním včelstev v jednom 

prostoru na rámkové míře 39x24. Uvedl řadu důvodů, pro něž se 
včelstvo v takových podmínkách nemůže rozvíjet a pak využít, často 

jedinou, ranou snůšku.  
Na jaře nepřehazuje nástavky, mezistěny nedává do spodního 

nástavku, medník vystrojí plodovými plásty a mezistěnami a to tak, že 
mezistěny dává mezi plod, vždy dva plodové plásty a mezistěna a další 
dva plodové plásty atd. Tím získává pěkně vystavěné dílo na 

mezistěnách i kvalitní med. Do poloviny květu řepky nepoužívá mateří 
mřížku, tu tam pak vkládá mezi 2. a 3. nástavek, aniž by vyhledával 

matku. Po týdnu pak kontroluje horní nástavky a matku v případě, že 
tam klade, přemístí dolů.  

V letošním roce vyzkouší způsob chovu, který se mu loni vydařil a 
to tímto způsobem: Vychytil matku a do včelstva vložil lištu s  miskami, 

které natřel medem. Po 2 hodinách lištu vyjmul a naplnil misky 
larvičkami na mateří kašičku a vložil ji zpět do úlu. Z 12 misek jich 

přijaly včely 10 a zajímavé bylo, že na vlastním plodu, kterého měly 
dostatek a ve všech stadiích nenarazily ani jeden matečník.  

Závěr přednášky pak věnoval nákazové situaci a nejnovějším 
poznatkům, z nichž vyplývá, že se v zažívacím traktu roztoče Varroa 



  

Destruktor množí osmnáct virových chorob včetně moru včelího plodu. 
Některé choroby, zejména mor včelího plodu nemají vhodné podmínky 
pro svůj rozvoj ve včelstvech s vyvinutým čistícím pudem. Taková 

včelstva je potřeba v chovu upřednostňovat. Dobrým indikátorem pro 
zjištění, která včelstva čistící pud mají slabý je výskyt zvápenatění 

plodu. Jako prevenci proti moru včelího plodu doporučuje nepoužívat 
staré úly, neboť bylo prokázáno, že jeho spory spolu s vlhkostí pronikají 

do dřeva hlouby až do hloubky 3 mm, kde přežívají mnoho desítek let.  
Na úplný závěr uvedl několik poznatků, které získal z cest do 

Polska, Slovinska a Rakouska. Od polských včelařů bychom se měli 
učit marketingu a slovinským včelařům můžeme závidět krajinu, která 

je rájem pro včely.  
Krátce po 19. hodině přítel Báchor členskou schůzi ukončil.  

 

Ach, ta dlouhá zima 

Dne 18. března 2006 opět jako loňského roku usedám abych 
zaznamenal průběh zimy, která má podle kalendáře za tři dny skončit. 

Nic tomu však nenasvědčuje, ba naopak, zima se stále nevzdává. Ještě 
včera se zdálo, že zmizí zbytky sněhu, který se drží nepřetržitě od 28. 

prosince. Večer však začal proletovat sníh a během krátké doby bylo vše 
opět bílé. Ve vystoupení učitele včelařství přítele Karla Vrzáně je 

naznačen důsledek nynější zimy na naše kamarádky. Je však nutno 
dodat, že oproti loňskému roku, kdy se mohly 8. ledna řádně proletět, 

jim toto nebylo plně dopřáno letos. Jen v sobotu 18. a v neděli 19. února, 
kdy se teplota vyšplhala na 4 a 8°C a vysvitlo slunce, jakýsi prolet 

absolvovaly. Protože však byla souvislá vrstva sněhu, mnoho jich v něm 
skončilo a zůstává tedy otázka, zda jim tyto dva dny více prospěly nebo 

uškodily.  

Dnes, to je 30. března 2006 ráno, pokračuji v zaznamenání 
letošního počasí. Situace se podstatně změnila, když ještě před čtyřmi, 

pěti dny byly vidět stále ještě zbytky sněhu i v Pardubicích, dnes po 
dvoudenním dešti a oteplení je na mnoha místech republiky vyhlášen 

stav ohrožení v důsledku stále stoupajících hladin řek a říček. Na mnoha 
místech, jak v Čechách tak i na Moravě, jsou přerušeny komunikace a 

začíná být evakuováno obyvatelstvo z nejvíce ohrožených lokalit. 
Situace tak připomíná stav, k jakému postupně docházelo při povodních 

v roce 2002.  

Včely se mohly řádně prolétnout v pondělí 27. března, kdy byl 

ještě v 16 hodin teploměr na 19°C.  



  

Dne 5. dubna 2006 se opět vracím k popisu situace, která vznikla 
koncem minulého měsíce v důsledku dešťů a prudkého tání sněhu, 
kterého letos napadlo neobvykle mnoho. Dnes Labe kulminuje a Morava 

ještě hrozí. Nejvíce jsou ohroženy: Ústí nad Labem, Hřensko, Mělník a 
na Moravě Olomouc a Litovel. U nás Labe od pondělí 3. dubna pomalu 

klesá a kromě Drozdic a Němčic nikde nezazlobilo. V neděli 2. dubna 
vyhlásila vláda stav nouze do 10. dubna a dnes jej prodloužila do 19. 

dubna.  

 

18. dubna 2006 jedná v klubovně v Evropském domě na Perštýnském 
náměstí výbor ve složení: Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, 

Miroslav Kadleček, Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Oldřich Kimler, 
Ing. Jitka Duchová, Josef Havrda.  

Přítel Báchor rozeslal formuláře s hlavičkou „Potvrzení o léčení včel“, 
které měli vyplnit a vrátit všichni, jichž se jarní ošetřování nátěrem plodu 

Mavrikem týkalo. Formuláře nepřiš ly zatím z Čeperky, Opatovic a 
z Bohdanče a od přítele Milana Jeníka z Lukovny 28.  

Příprava na zamýšlený zájezd do Včelpa do Obory je v plném proudu. 

Zájemcům budou rozdány závazné přihlášky.  
Přítel Báchor informuje o své účasti na výstavě Agrotech v brněnském 

výstavišti, kde předvedl ve své expozici náš prapor a kroj. I tam vzbuzoval 
velký zájem zejména z řad včelařů. Na podobnou akci přišlo pozvání i 

z Ivančic. Nabídku jsme museli odmítnout, neboť následují den se koná náš 
celodenní zájezd.  

Další informace byla i o tom, že Český svaz včelařů požádá vládu 
České republiky, aby tato schválila princip „dotačního cukru“ . Zatím však 

není vymyšlen způsob jeho denaturace.  
Na to, aby byla ověřována kvalita k nám dovážených medů, zřídilo 

Ministerstvo zemědělství komisi, která ověřuje jeho kvalitu v obchodní síti. 
Další novinkou je skutečnost že nový veterinární zákon umožňuje prodej 
medu tzv. ze dvora i dodávky medu přímo od včelařů do obchodní sítě za 

stanovených podmínek týkajících se jeho kvality a balení. Zajímavá je i 
změna náhrad za škody vzniklé při výskytu moru včelího plodu a nařízené 

likvidaci včelstev. Stát uhradí jak včely, tak i likvidované zařízení.  
Naše ZO obdržela již pět kompresorů, na něž jsme obdrželi dotaci 2/3 

z jejich ceny. Při tom máme objednáno dalších 18 kompresorů. Všechny musí 
být vzaty do majetku ZO a v něm musí zůstat po pět let. Potom se stanou 

jejich majiteli ti, kdož třetinu ceny za ně zaplatili.  
V další části jednání jsou uloženy úkoly. Předseda s jednatelem prověří 

databázi členské základny s cílem udělat pořádek v odběru Včelařství, aby 
bylo zasíláno pouze těm, kteří ho mají dostávat. Dále aby byl do konce května 

aktualizován seznam členů i s přehledem o počtu jejich včelstev a placení 



  

příspěvků. Zdravotní referent přítel Poskočil objedná léčiva pro letošní rok i 
na přeléčení na jaře. Výbor odsouhlasil návrh přítele Poskočila a to, aby naši 
členové odevzdávali vzorky zimní měli té Základní organizaci ČSV, na 

jejímž území včely chovají.  

Otrava včel 

Př. Báchor sděluje, že přítel Josef Zelinger z Čeperky, kterému byly 

údajně otráveny včely dne 25. 2. 2006, toto oznámil ZO až minulý týden. 
Nebyly z jeho strany dodrženy předepsané podmínky, které se v těchto 

případech musí splnit, aby byl nárok na finanční náhradu. V této souvislosti 
vyvstala otázka, zda je vhodné, aby přítel Zelinger nadále vykonával funkci 

důvěrníka.  
Př. Kříž žádá dodržovat úřední hodiny v klubovně, 2x se stalo, že 

v klubovně nebyla služba držena.  
Nakonec byli přítomní seznámeni s internetovou adresou Okresního 

výboru ČSV, která zní :ovcsvpardubice/blog. cz.  

Př. Vlach podává informace z jednání OV ČSV Pardubice: Př. MUDr. 
Radek Hubač odstoupil z funkce předsedy OV – byl převelen do Prahy a OV 

zatím povede př. Vlach. S př. Dumkem bude projednána jeho kooptace do 
OV na funkci místopředsedy.  

Členská schůze s videoprodukcí 

20. 4. 2006 se v 16. 30 hodin členové scházejí ve videosálu krajské 
knihovny, kde shlédli videozáznam „Celý rok proti varoáze“, který názorně 

předvedl všechny dostupné metody použité v průběhu roku k tlumení 
varoázy. Potom následoval záznam přednášky Ing. Přidala PhD. „Příčiny 

vzniku a tlumení rojové nálady“.  
Jednatel přítel Vlach nechal hlasovat o návrhu, zda členové souhlasí 

s kooptací přítele Ing. Oldřicha Dumka do Okresního výboru Českého svazu 
včelařů v Pardubicích. Všichni přítomni byli pro, nikdo se nezdržel hlasování.  

Nákazový referent využil této příležitosti a rozdával formidolové 

destičky na letní přeléčení včel a přítel pokladník dal k dispozici přihlášky na 
květnový zájezd do Včelpa.  

V 18. 30 hodin setkání skončilo.  

Setkání u kočovných vozů 

29. dubna 2006 4. setkání u kočovných vozů pod Kunětickou horou. 

Počasí bylo od poloviny tohoto měsíce až do včerejšího dne vpravdě jarní až 
letní a dnes se probouzíme do studeného deštivého dne. Tak jako se stává 

tradicí toto naše setkávání, tak i tradičně nám nepřeje. Chladno i déšť 
odradily mnohé, přesto se nás sešlo víc než šedesát a to někteří i zdaleka. Dva 

přátelé včelaři až z Ústí n. Labem, dva z České Skalice a z Dolan. Dále se 



  

zúčastnilo několik včelařů z Hradce Králové, z Chlumce n. Cidlinou a 
z Rychnova nad Kněžnou. Po přivítání přítomných pohovořil organizátor 
přítel Evžen Báchor o moderním včelaření v podmínkách pardubického 

regionu a o národních a evropských dotacích. Potom předal slovo učiteli 
včelařství příteli Vlastimilu Dlabovi, toho času poslanci Poslanecké 

sněmovny České republiky, který ve své přednášce podrobně vysvětlil zásady 
chovu matek včetně významu správného výběru chovného včelstva. Zmínil 

též novou metodu zjišťování příslušnosti ke kraňské včele a to pomocí vzorků 
DNA.  

Po přednášce dochází ke vzájemné výměně zkušeností a jako vždy si 
mají lidé, které spojuje okouzlení životem tak zajímavého a pilného hmyzu, 

kterým včely bezesporu jsou.  

Stalo se také tradicí, že na těchto setkáních je přítomna prodejna 

včelařských potřeb z Hradce Králové, která jako obvykle nabízí široký 
sortiment potřeb i přiváží objemnější věci, které si někteří předem telefonicky 

objednali.  

V průběhu dopoledne ustává drobný déšť, přítomní mohou zahnat 
chlad teplým čajem či kávou a hlad ohřátou výbornou klobásou. Když pak 

nadešla hodina dvanáctá, setkání pomalu končí a jeho účastníci se rozjíždějí 
do svých domovů. Skončila tak další akce, z níž si odnášíme opět něco pro 

svoji další práci i dobrý pocit vzájemné soudržnosti a nezištného předávání 
zkušeností.  

15. května 2006 jedná výbor ve složení: Evžen Báchor, Ing. Bohumil 
Pitthard, Oldřich Kimler, Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef Vlach, Ing. Jitka 

Duchová, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Stanislav Poskočil a Josef Havrda. 
Zasedá opět v klubovně v Evropském domě.  

Po zjištění, že našim členům nepřezimovalo celkem 189 včelstev, 
odeslal jednatel tento údaj do Prahy na ústředí.  

Předseda vyzývá členy redakční rady Almanachu, aby urychlili svoji 
práci. Následně sdělil, že vyhotovil formuláře na „Dohody o převzetí 
aerosolovací soupravy“, které se budou podepisovat při jejich předávání . 

Dohody budou ve dvojím vyhotovení, jednou budou u předsedy a jednou u 
hospodáře ZO. Kompresory budou dodány do 20. května t. r. Na kompresor 

s elektrickým pohonem se vybírá 1500,-Kč a na benzinový 5920,-Kč, což 
jsou třetiny jejich skutečné ceny. Dvě jejich třetiny jsou dotovány státem.  

V minulých dnech jsme obdrželi od Magistrátu města dotaci ve 
výši 35 tisíc Kč a to na ekologickou výchovu a na osvětu. Jak tyto 

dotace, tak i finanční podpora členů na každé chované včelstvo , která 
v posledních letech činila 150,-Kč, svědčí o tom, že si dnešní společnost 

naší práce váží.  



  

Dotován částkou 100,-Kč na včelstvo je i přísun včelstev ke 
kulturám. Tato částka je vyplacena bez ohledu na to, kolikrát včelař svá 
včelstva přemístí. Žádosti o tuto dotaci musí kočující včelaři podat do 5. 

června.  

Do dnešního dne nedorazily doklady o jarním ošetření od třech 

včelařů, u nichž bylo v zimní měli zjištěno více jak tři roztoči Varroa 
Destruktor na včelstvo. Jsou jimi Jan Bystrý z Opatovic, Václav Křivka ze 

Starých Čívic a František Muzikant z Pardubic. Došetřením této záležitosti 
byl pověřen nákazový referent přítel Poskočil.  

Přítelkyni Daně Tiché z Pardubic, Bartoňova 843 bylo vydáno 
potvrzení pro živnostenský úřad o tom, že je členkou ČSV od roku 2000. 

Tato chová kolem 80 včelstev ve Stéblové.  

Pisatel těchto řádků dostává úkol a to do konce školního roku 

provést s dalším členem naší organizace přednášku s besedou na Základní 
škole Polabiny I.  

18. května 2006 se v kavárně Evropa schází členská schůze. 
Přítomní v úvodu uctili povstáním památku zesnulých přátel Jaroslava 
Nováka z Pardubic, ul. Bratranců Veverkových 2559 a Jana Nálevky (79) 

z Rohoznice 48. Za přítele Nálevku se hlásí jeho manželka Věra 
Nálevková, která byla bez připomínek přijata.  

Včely po Jaroslavu Novákovi převezme jeho dcera Ing. Libuše 
Hrubá z Chrudimi, Husova 1139.  

Pro naši ZO bude poskytnuta dotace na 23 kompresorů pro 
aerosolové soupravy. Část jich byla dodána, zbytek očekáváme 

v nejbližších dnech. Přístroje budou vzaty do evidence naší ZO s tím, že 
po následujících pět let nesmí být prodány a že musí sloužit výhradně 

k ošetřování včelstev.  

Informaci o další dotaci podává jednatel přítel Vlach. Těm, kteří 

loni při podzimním léčení použili metodu aerosolu, bude vyplaceno 10,-
Kč na včelstvo. Mimo toho nabídl zájemcům k zapůjčení několik filmů na 
VHS se včelařskou tematikou. Nakonec nabídl přítomným, že může 

přenechat několik rojů.  

Podmínkou pro obdržení dotace na kočování bude to, že včelař 

oznámí obci, do jejíhož katastru kočuje a že žádost bude doplněna 
plánkem stanoviště a podána do 5. června 2006.  V rámci kraje je možno 

kočovat bez povolení, musí však být předem zjištěna nákazová situace 
místa, kam se kočuje. Přes hranice kraje je potřeba povolení Krajských 

veterinárních správ a to jak našeho kraje, tak i kraje, kam se má kočovat.  

V důsledku velkých úhynů na Severní Moravě je možno tam 

dodat oddělky. Za oddělek na 6 rámcích je možno obdržet 500, - až 



  

600,-Kč. Adresu zájemců o oddělky je možno získat přes ÚV ČSV nebo 
na OV ČSV Ostrava.  

Přestože byla tato členská schůze zahájena s  desetiminutovým 

zpožděním v 16. 40 hodin, musela být i předčasně v 17. 15 hodin 
ukončena, neboť velký hluk z Perštýnského náměstí, kde se konala 

předvolební kampaň nějaké politické strany, další jednání neumožňoval.  

Zájezd do Včelpa 

20. května 2006 krátce po šesté hodině ranní vyráží plně 

obsazený autobus se 45 účastníky směr Morava. Po cestě připomíná 
zajímavosti Boskovic a okolí přítel Evžen Báchor. Přesně v dohodnutý 

čas a to v půl deváté stojíme na nádvoří akciové společnosti VČELPO , 
kde se nás ujímá vedoucí laboratoře Dr. Eva Kožušková, která nás 

provází po provozovně. Nejprve absolvujeme půldruhé hodiny trvající 
zajímavý výklad přímo v laboratoři. Dovídáme se jak historii, tak i 

současnost VČELPA, které vzniklo dobrovolnou prací členů Českého 
svazu včelařů a již mnoho let včelařům slouží . Český svaz včelařů je 
jeho stoprocentním vlastníkem. Pracuje tam 19 lidí, kteří musí ovládat 

celou řadu činností, aby zvládli tu práci, kterou je potřeba momentálně 
provést. Se vstupem do Evropské unie přibylo i administrativy a to od 

evidence až po hygienu Jsou kladeny vysoké nároky zejména na 
vzájemné oddělení činností, které by mohly způsobit závadu 

v konečných produktech. Ve svém výkladu se také paní doktorka 
zmínila o všech produktech, které ve výrobě zpracovávají. Mimo medu 

jsou to vosk, propolis a mateří kašička. Všechny tyto včelí produkty jsou 
tuzemského původu. Med kromě jednodruhových a smíšených pak 

obohacují různými přísadami. V první řadě je to med s mateří kašičkou, 
med s pylem, dále s propolisem, s beta-glukanem. Pro zdravé mlsání pak 

med ve formě čokoládové pomazánky a potom i s celou řadou dalších 
ingrediencí – mandlemi, kešu oříšky, malinami, rybízem. Propolis pak 
ve spreji a mateří kašičku ve skleněných ampulkách pod názvem Gelée 

royale. Vše to jsou české výrobky a jejich kvalita byla oceněna značkou 
KLASA.  

Po přednášce začíná prohlídka vlastního provozu. V jejím průběhu 
mimo jiné vidíme v činnosti lis na mezistěny a to díky dvěma 

pracovnicím, které pro nás obětovaly svůj volný čas – je totiž sobota. 
Zde na dotaz, zda by se zde daly vyrobit mezistěny z vlastního vosku, 

jsme se dověděli, že by to bylo možné, avšak za podmínky, že by ho 
bylo dodáno 500 kg, což je jedna vsázka do zařízení. V další místnosti, 

kde se stáčí med, obdivujeme důmyslné stroje, které slouží ke stáčení 
medu i k jeho balení na malé porce do sáčků. Je tam také stroj na 

zpracovávání pastovaného medu. Pro velmi přísné hygienické podmínky 



  

jsme se nedostali do míst, kde se zpracovávají výrobky ze včelích 
produktů a navíc, protože byl volný den, tam výroba neprobíhala. 
V závěru prohlídky jsme si prohlédli příjem medu a sklad . O tom, jak si 

podnik vede, v závěru jeho návštěvy pohovořila jeho ředitelka Viola 
Weissová. Z jejích slov vyznělo, že nemůže konkurovat zejména 

hypermarketům, cenou a proto je u nich kladen velký důraz na kvalitu. 
Toto úsilí, jak již bylo řečeno, přineslo jejich výrobkům vysoké ocenění 

zařazením do třídy „KLASA“.  

Krátce před dvanáctou hodinou odjíždíme do obce Obora, odkud 

se vydáváme pěšky na rozhlednu „Malý Chlum“., Počasí nám přeje, je 
sice trochu větrný, ale přesto příjemný jarní den s dobrou viditelností, 

kdy dohlédneme téměř do 40 km vzdáleného Brna. Následuje oběd 
v Oboře a o půl třetí odjezd přes Jabloňany a Skalici nad Svitavou do 

Boskovic.  

Plno zážitků si pak odnášíme z návštěvy arboreta Šmelcovna, kde 

je na rozloze sedmi hektarů naučný a odpočinkový areál v němž je 
bohatý sortiment okrasných rostlin od jehličnatých a listnatých keřů a 
stromů, přes popínavky, vřesoviště, stále zelené dřeviny, trvalky, 

cibuloviny, až po okrasné traviny, a vodní či bahenní rostliny. Mnozí 
neodolali a z bohatého sortimentu se některé výpěstky zakoupili aby 

obohatili svoje zahrádky.  

Podobně bylo co obdivovat a zakoupit i v zahradnictví LEBIŠ, 

kde dominovaly především pokojové či balkónové okrasné rostliny.  

Po 17. hodině absolvujeme naši poslední zastávku a to návštěvou 

židovského města, které za druhé světové války sloužilo nacistům jako 
židovské ghetto. Dnes, jako jedno z nejzachovalejších židovských měst 

v České republice, tvoří centrum památkové zóny v Boskovicích. 
V jediné (ze tří) zachované synagoze v níž je stálá expozice Muzea 

Boskovicka jsme vyslechli krátkou přednášku tamního kustoda, který 
nás pak ještě nasměroval k prohlídce židovské rituální lázně tak zvané 
mikve. Nato, krátce po osmnácté hodině nabírá autobus směr Pardubice, 

kam ve dvacet hodin přijíždíme. Po dost náročném programu sice trochu 
unaveni avšak plně spokojeni s tím, co jsme viděli i vyslechli.  

12. června 2006 postihla našeho bývalého předsedu a stále velmi 
aktivního včelaře mozková příhoda spojená se ztrátou hybnosti. O jeho 

včelstva se začali starat jeho nejbližší. Přítel Vondrouš jich přes svůj 
věk, v únoru příštího roku mu bude osmdesát pět, chová čtyřicet.  

28. června 2006 v klubovně vydává nákazový referent přítel Ing. 
Stanislav Poskočil léky pro letošní ošetření včelstev proti varoáze. Jsou 

to gabonové pásky a Varidol Fum a papírové knoty.  



  

20. července 2006 výbor na své mimořádné schůzi jedná o moru 
včelího plodu, Almanachu, Dnech medu. Přítomni jsou přátelé: Evžen 
Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Josef Křepela, Ivan Kříž, Ing. Jiří 

Vojtěch, Ing. Jitka Duchová, Ing. Jiří Marhan, Josef Havrda.  

Na pardubickém okrese se vyskytl mor včelího plodu a to hned na 

dvou místech: v Býšti a ve Chvaleticích. Území naší Základní 
organizace se sice nedotkl, ale postihl sedm našich členů, kteří mají svá 

včelstva v ochranných pásmech kolem ohnisek. Přítel Báchor všech 
sedm obeslal s tím, že musí konat dle veterinárního nařízení a to do 31. 

7. 2006 odebrat vzorky měli k vyšetření do ZO Holice, prohlédnout 
včely a s těmito neopustit ochranné pásmo.  

Pro zajištění obsahu Almanachu ke stému výročí trvání naší 
včelařské organizace bylo uloženo jednotlivým členům do konce října 

zpracovat tato témata: 
Přítel Báchor (pojednání ze života včel, spolkový život, význam 

krojů, včelí pastva, tvorba krajiny, Společenský život včelařů, 
perníkářství v Pardubicích, recepty z medu), Přítel Křepela (resumé 
v českém jazyce, počátky včelaření, projednání s případnými sponzory 

jejich účast v Almanachu), přítel Havrda (vznik a historie včelařské 
organizace až do současnosti), přítel Vojtěch (systém včelaření 

v Pardubicích a historie kočování), přítelkyně Duchová (veselé historky 
ze včelaření z příspěvků včelařů a včelařské pranostiky), přítel Vlach 

(evidence členské základny a její členění podle věku, počtu chovaných 
včelstev atd., Jára Cimrman versus české včelařství), přítel Poskočil 

(nákazová situace dříve a nyní), přítel Kříž (cukr jako strategická 
surovina), přítel Marhan (včelí produkty).  

Přítel Báchor se podjal úkolu do konce roku vytvořit maketu 
Almanachu a projednat sponzorství v zemědělském podniku ZEAS, na 

ÚV ČSV, na Magistrátu města Pardubic a ve Včelpu.  

Letošní naše Dny medu budou v duchu presentace včelích 
produktů včetně medoviny, a že bude uspořádán buď jako kurs, nebo 

jako jednodenní či dvoudenní seminář. O formě zatím nebylo 
rozhodnuto. Hlavním pořadatelem bude opět přítel Vlach. O Dnech 

medu bude předsedu, který v té době bude reprezentovat naše město a 
včelařství ve Štrasburku, přítel Ing. Josef Křepela. Program Dnů medu 

předá zítřejšího dne přítel Báchor na Magistrát, což je podmínka, 
abychom od Magistrátu obdrželi finanční příspěvek.  

Výbor také vzal na vědomí cestovní plán předsedy přítele 
Báchora, který bude reprezentovat naše včelařství i v Polsku a ve 

Slovinsku. Dožínek, které se budou konat v září se může z naší ZO 
zúčastnit, kdo bude mít zájem udělat něco pro naši presentaci i kdo bude 

chtít prodat svůj med.  



  

V závěru schůze zaznělo ještě několik informací a to, že výplaty 
dotací na kompresory a vyvíječe probíhají . O dotaci na kočování 
požádali pouze přátelé Báchor a Benadik. Že dotace na podporu 

včelařství budou letos do 180,-Kč na jedno včelstvo a že pražské ústředí 
jedná s výrobcem o možnosti mít vlastní sklenice na med.  

Návštěva polského Klodzka 

5. srpna 2006 odjíždí předseda Evžen Báchor na dva dny do 
polského Klodzka na pozvání hejtmana Klodzkého kraje. Konala se tam 

výstava ekologických potravin. Tam presentoval naše včelařství. Mimo 
vyzdobeného stánku naší vlajkou a krojů tam měl o našem včelařství 

jednu a půl hodiny trvající přednášku. Zájem návštěvníků byl veliký. 
Navázat kontakty s tamními včelaři se mu však nepodařilo. Z jejich 

strany by byl větší zájem o obchodování než o samotné včelaření . 
V Polsku neexistuje jednotná včelařská organizace. Existuje tam 17 

svazů, které nemohou být odpovídajícím partnerem pro Evropskou unii. 
Jinak poměrně málo místa pro expozici a deštivé počasí bylo příčinou 
toho, že dojem z této akce nebyl tak dobrý, jako při loňské návštěvě 

polského města Polanica Zdroj.  

 

21. srpna 2006 se v klubovně sešel výbor v neúplném počtu a to 
přátelé: Ing. Oldřich Dumek, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Stanislav 

Poskočil, Miroslav Kadleček, Ivan Kříž, Oldřich Kimler a Josef Havrda.  

Protože pro pracovní zaneprázdnění nepřišel předseda, projednali 

pokladník přítel Marhan s nákazovým referentem přítelem Poskočilem 
placení léčiv v letošním roce a přítel Kříž sdělil, že získal firmu ABK 

Pardubice ke spoluúčasti na Almanachu a to i příspěvkem ve výši 10 až 
15 tisíc Kč. Po 45 minutách se zúčastnění rozešli.  

Téhož dne tj. 21. srpna 2006 usedám k počítači, ne proto, abych 
vzpomněl neblahého třicátého osmého výročí druhé okupace naší vlasti, 
ale abych se poohlédl za právě končícím včelařským rokem. Skončil 

nám letní shon, nyní jen musíme kontrolovat, zda naše svěřenkyně jdou 
do nastávajícího, pro ně předlouhého období, v dobré kondici a dobře 

zásobeny. V současné době se snažíme snížit intenzitu cizopasníka 
roztoče Varroa Destruktor v jejich příbytcích. Po posledním vytáčení 

medu jsme vložili do mírně rozšířených uliček na okrajích plodového 
tělesa gabonové pásky, které jsou napuštěny účinnou látkou -

fluvalinátem. Včely tuto látku roznášejí po plodových plástech, kde 
touto jsou zasaženy samičky roztoče, které by začaly klást svá vajíčka do 

buněk s plodem. V úlech tyto pásky zůstávají 24 až 30 dnů. Po této době 
je včelaři vyjímají, aby roztoči nezískali odolnost na tento přípravek.  



  

 Letošní včelařská sezóna nevypadala zpočátku nijak slibně. 
Dlouhá zima neumožňující včelám ani jeden prolet způsobila nemálo 
úhynů, jejichž příčinou byla s největší pravděpodobností nosema. Pisatel 

těchto řádků přišel téměř o polovinu včelstev, z dvanácti mu zůstalo 
pouhých sedm. První ztrátu zjistil již 6. března, kdy našel na letáku 

mrtvou matku. Další dvě včelstva ustávala v letu a i u nich došlo ke 
ztrátě matek. Čtvrté včelstvo nedokázalo přejít do horního nástavku se 

zásobami a ve spodním uhynulo hladem. Pohroma byla dovršena na 
začátku snůšky, kdy ubýval let pátého včelstva. Následná prohlídka 

ukázala, že v úlu byly jen zbytky zavíčkovaného plodu a ani jedna buňka 
s otevřeným plodem. Nekladoucí matka ve včelstvu byla. Tak nepříznivé 

vyzimování pisatel nikdy nezažil. Druhou nepříznivou okolností bylo 
vysetí hrachu v širokém okolí stanoviště na jižním okraji Pardubic – 

Jesničánek. Na něm pak nebyla vidět ani jedna včelka. Přesto konečný 
výsledek byl docela dobrý, když zbývající včelstva při závěrečném 

bilancování na konci července dala v průměru přes 30 kg medu.  

24. srpna 2006 se v kavárně Evropa koná členská schůze. Její 
průběh se nesl přípravami na Dny medu, které se budou konat ve dnech 

6. a 7. října. Přítomní byli vyzváni, aby v hojném počtu přišli pomoci s 
instalací výstavy, která se opět začne až v sobotu v ranních hodinách.  

Za člena byl přijat Jaroslav Hrubý z Chrudimi, který převzal včely 
po svém tchánovi Jaroslavu Novákovi.  

Přítel pokladník Marhan opětovně připomíná, že poslední 
možnost předat mu žádost o podporu bude na členské schůzi v září. Kdo 

do té doby si žádost nepodá, nedostane nic.  
Situace v léčení včel by se měla podstatně zlepšit, neboť budeme 

mít k dispozici dostatečný počet aerosolových souprav, kterými budeme 
ošetřovat včelstva v prosinci, tedy v době, kdy budou bez plodu.  

Druhé pardubické dožínky 

9. září 2006 se v Tyršových sadech konají druhé dožínky. 

Přestože byli naši členové vyzváni k účasti na nich, je zde přítomno jen 
několik z nás. Jmenovitě jsou to přátelé Evžen Báchor a Josef Vlach 

s manželkami a pak již jen Josef Křepela a pisatel těchto řádků. První 
dva jmenovaní vystavují včelařské pomůcky a ve stáncích nabízejí včelí 

produkty. Pisatel těchto řádků jako vždy přeložil ráno do zaskleného 
úlku dva plásty se včelami a ty se těšily značnému zájmu návštěvníků 

dožínek. Stalo se už tradicí, že jsme při takovýchto příležitostech všichni 
oblečeni ve včelařských krojích. Počasí nám opět jako loňského roku 

přálo. Končili jsme s dobrým pocitem, že jsme opět malým dílem 
přispěli k presentaci včelaření. Pěkná relace o naší expozici zazněla i 

v Českém rozhlasu.  



  

 

11. září 2006 se sešel výbor ve složení: Evžen Báchor, Ing. Josef 
Vlach, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef 

Šroll, Ing. Jitka Duchová, Ing. Martin Hromádko, František Malovec, 
Ing. Josef Křepela, Oldřich Kimler, Josef Havrda.  

Přítel Báchor v úvodu zhodnotil letošní včelařskou sezónu jako 
jednu z nejlepších v posledních letech. Bude apelovat na všechny členy, 

aby ve statistickém přehledu uváděli skutečné výnosy, neboť na 
ministerstvu zemědělství podle celkové sumy vytěženého medu našimi 

včelaři odsouhlasí objem medu, který se může k nám dovézt ze 
zahraničí. Vykazováním nízkých výnosů jsou tedy včelaři sami proti 

sobě.  

Zmínil také zážitky z návštěvy Polska, kde byl začátkem srpna. I 

svoji účast na třídenní oslavě spolku v Rohovládové Bělé, kde se 
zúčastnil se svým stánkem a samozřejmě i s praporem a v kroji.  

Protože se jedná o poslední výborovou schůzi před 7. Dny medu, 
nese se jednání převážně o jejich přípravě. Letošní jejich program bude 
obohacen o několik přednášek a bude pojat jako dvoudenní seminář, na 

nějž budeme moci požádat o dotaci. Přítel Báchor jedná s učiteli 
včelařství, kteří přednášky uskuteční. Přítel Kimler zajistí u Alexandry 

Prokopové keramické dýmáky co by ceny pro první místa v soutěži o 
nejlepší med. Přítel Poskočil připraví vše pro průběh této soutěže. Přítel 

Vlach vyhotoví nápis 7. DNY MEDU, který bude zavěšen na jevišti. 
Přítel Pitthard zajistí medovinu.  

K dnešnímu dni je také v plném proudu příprava na náš XII. 
Včelařský ples. Je již zajištěn sál v Kulturním domě Dukla.  

Potěšitelné bylo oznámení našeho pokladníka přítele Marhana a to 
že naše finanční situace je oproti loňskému roku mnohem lepší. Od 

Magistrátu jsme obdrželi 35 tisíc Kč jako příspěvek na připravovaný 
Almanach ke stému výročí organizace.  

Výbor vzal na vědomí následující informace: Švadlena, která nám 

šije kroje, požaduje co největší počet v jedné objednávce, alespoň 10 
krojů, a to aby nám mohla zachovat jejich nižší cenu, než byla cena těch 

krojů předchozích. Na Ústředí se jedná o objednání speciálních sklenic 
na med, které by vyšly cca na 6,80 Kč za kus.  

Jednání této schůze trvalo téměř tři hodiny.  

14. září 2006 se členové scházejí v kavárně Evropa, aby 

zhodnotili nedávno skončený včelařský rok, vyměnili si zkušenosti a aby 
si rozdělili úkoly pro nadcházející Dny medu.  

Evžen Báchor zmínil právě uplynulou včelařskou sezónu. Řekl, že 
to byla jedna z nejlepších v posledních letech, přes velmi nepříznivou, 



  

dlouhou zimu, po níž nebyly vyhlídky příliš optimistické. Medu nakonec 
bylo dostatek a s jeho prodejem by také neměly být problémy a to 
vzhledem ke „kvalitě“ medů, prodávaných v obchodech. Náš svaz dělá 

vše pro to, aby včelaři odbyli med za slušnou cenu. O to se snažíme i my 
v naší ZO.  

Potom seznámil členy s nástinem akcí, kterými oslavíme v příštím 
roce stoleté trvání organizovaného včelaření na Pardubicku. Vyzval je, 

aby si tyto vzali za své, podpořili je a to jak osobní pomocí, tak i 
zakoupením Almanachu a vstupenky na ples. Protože jde o velice 

významné výročí, měli bychom toto podle něho oslavit důstojně a tak 
abychom o sobě dali vědět i na veřejnosti, například průvodem 

s mažoretkami městem a podobně.  

Dále připomněl, že naše ZO v letošním roce obdržela na dotacích 

už cca 600 tisíc Kč. Jako nikdy před tím jsme neměli možnost zakoupit 
například v takové šíři techniku na léčení včel. Zmínil se i o svém 

vystoupení Polském Klodzku i o příštím výjezdu, kdy pojede 5. října do 
Štrasburku.  

Při jednání o připravovaném plesu byl přednesen návrh výboru a 

to aby si každý člen zakoupil jednu vstupenku. O návrhu nechal 
předseda hlasovat. Mimo jednoho hlasu, který byl proti, všichni přítomní 

odsouhlasili, že se tak stane na listopadové členské schůzi. Je to určitá 
pojistka, aby v případě malé účasti neutrpěla spolková pokladna velkou 

ztrátu.  

Přítomní jsou opětně vyzváni, aby přispěli do připravovaného 

Almanachu svými příhodami, fotografiemi apod.  

Zpráva přítele Jaroslava Domoráka ze Starých Ždánic o tom, že se 

zdravotní stav přítele Oldřicha Vondrouše ze Stéblové lepší a že by tento 
chtěl v dohledné době přijít opět mezi nás, všechny přítomné potěšila.  

 

Za člena byl přijat bez připomínek Marek Kopecký z Hradiště na 
Písku, který včelaří od roku 1999 a v současné době chová 6 včelstev.  

Rozruch kolem otravy včel 

Zdálo se že pozvánkou na kurs použití aerosolového vyvíječe, 
který se uskuteční 19. října na naší členské schůzi, jednání členské 

schůze skončí. Nestalo se tak a to díky vystoupení přítele Zelingera 
z Čeperky, který obvinil předsedu a jednatele z toho, že při výpovědi na 

Policii české republiky lhali o jeho případu. Oba tam měli údajně říci, že 
včely krmil loni v ří jnu a že v té době vytáčel med.  



  

Na to oba nařčení shodně uvedli, že nic takového od nich 
nezaznělo a že př. Zelinger nepostupoval podle statutu Svépomocného 
fondu ČSV, který říká, že v případě podezření na otravu včel se toto 

musí neprodleně hlásit příslušné ZO ČSV a Veterinární správě, která 
odebere vzorky k vyšetření. Oba funkcionáři byli pozváni s velkým 

časovým odstupem na Policii, aniž by věděli cokoliv o jeho případu. Na 
Policii jim byly předloženy tři pokálené plásty, v jejichž prázdných 

buňkách byly zalezlé mrtvé včely. Po jejich zhlédnutí konstatovali, že 
včely mohly uhynout hladem, nebo na nosemu. Nesprávný postup př. 

Zelingera je popsán stručně v záznamu o výborové schůzi dne 18. dubna 
t. r. Jeho emociální výstup v závěru schůze narušil do té doby dělnou 

atmosféru, v níž se tato odehrávala.  

Naše účast ve Štrasburku 

Ve dnech 6. až 8. října 2006 se ve Štrasburku konalo světové 

setkání spolků na něž je pozval tamější Alsaský spolkový dům ve 
spolupráci s městem Štrasburk. Pozvání obdržel i primátor Pardubic 
Ing. Jiří Stříteský a nebylo pochyb, že se tohoto setkání zúčastní i 

pardubický spolkový dům, neboť v něm od roku 1999 kdy byl zřízen, 
našlo útočiště 26 spolků a navíc je město Pardubice jeho zřizovatelem.  

O tom, jak to bylo ve štrasburské Weckenhalle vypráví náš 
předseda Evžen Báchor, který jako pracovník odboru kultury, sportu a 

cestovního ruchu na pardubickém Magistrátu, po řadu týdnů připravoval 
výstavní a presentační expozici, tak aby tato věrně přiblížila činnost 

pardubického spolkového domu. Dejme mu proto slovo.  

Na sedmém ročníku výstavního salonu ve štrasburské 

Weckenhalle, které bylo vedeno mottem “ Vivre l‘ Europe dans les 
associations“, sklidil Evropský spolkový dům v Pardubicích obrovský 

úspěch. Prezentovalo se 289 asociací a francouzská média označila český 
stánek za nejlepší.  

Po celý víkend měli štrasburčané možnost seznámit se 

s pardubickou, především včelařskou expozicí. Ta měla vyjádřit 
otevřenost a vstřícnost spolku široké veřejnosti a ukázat svou vlastní 

zájmovou činnost. Vlastní expozici tvořil fotografický materiál, 
videoprojekce, brožury o včelařském pardubickém spolku, o spolkovém 

domě a o městě. Samozřejmě nechyběla ochutnávka pardubického 
perníků, medoviny a ukázky včelařských produktů.  

Včelaři jako jediní zástupci ČR a města Pardubic v plné šíři 
představili široké francouzské veřejnosti svou spolkovou činnost, ukázali 

způsoby českého včelaření a především navázali spolupráci se spolky 
Francie a Evropy. Velký zájem Francouzů o spolkovou činnost 



  

pardubických včelařů se projevil také ve vrcholných orgánech města 
Štrasburk, kde byli zástupci spolku osobně přijati starostkou města.  

 Pořadatelem setkání, štrasburským Alsaským spolkovým 

domem, byly Pardubice zařazeny jako čestný host salonu. Naše expozice 
byla umístěna do centra dění a nad našimi hlavami ve výstavní hale vlála 

vlajka Evropské unie a vedle ní už pouze jen naše česká. Všichni jsme 
byli docela naměkko a dojetím ukápla nejedna slza českým vlastencům, 

kteří přišli velkému světu ukázat, že tradice spolkového života u nás 
nebyly zapomenuté a že máme na co navázat.  

V pátek 6. října byla slavnostně přijata ve večerních hodinách 
naše čtyřčlenná delegace spolu s představitelem radnice náměstkem 

primátora panem Jiřím Razskazovem, v historickém sálu štrasburské 
radnice. Na velmi srdečném setkání se navázaly první kroky budoucí 

možné spolupráce.  

Tímto malým krůčkem se podařilo pardubickému spolkovému 

domu otevřít cestu celému městu pro velký a jistý krok budoucí 
spolupráce s tak významným městem, jakým je půlmiliónový Štrasburk.  

Dalším úspěchem, který byl dosažen na štrasburském setkání, je 

zařazení pardubického Evropského spolkového domu do celosvětové 
internetové sítě Spolkových domů Evropy a světa. Tuto nabídku nám 

osobně učinili oba prezidenti evropských a světových spolkových 
asociací.  

Do Pardubic jsme se vraceli spokojeni, protože jsme mohli 
tisícům Evropanů ukázat, jak český člověk umí žít v zájmových spolcích 

a spolkových sdruženích.  

Kladně a v podobném duchu se o naší účasti ve Štrasburku 

vyjádřila i paní Jana Broulíková, pracovnice Evropského spolkového 
domu v Pardubicích.  

 

 

Sedmý ročník Dnů medu 

7. a 8. října 2006 se koná naše vrcholná akce a to již tradiční Dny 
medu. Je k neuvěření, jak ten čas letí. Zdá se, že to není tak dávno, co jsme 

s pořádáním prvních dvou jednodenních Dnů medu začali, máme tady již 
jejich sedmé pokračování a od třetího ročníku již pokaždé tato naše slavnost 

probíhá ve dvou dnech a v obou sálech Druhé divadelní scény v Hronovické 
ulici.  



  

Ani letos nemáme možnost vše připravit předchozí den, tedy v pátek. 
Sál je využit do pozdních večerních hodin a tak se naši dobrovolníci scházejí 
mezi šestou a sedmou hodinou ranní v sobotu. V té době tam přistavuje svoji 

velkou dodávku přítel Václav Bureš, který přivezl součástky na osm 
prodejních stánků, zapůjčených od firmy Lambert za Starých Čívic. Těch se 

ujímají ochotné ruce přátel a po obvodu velkého sálu je začínají rozestavovat. 
Mladší pak zavěšují na zadní stěnu jeviště nápis 7. DNY MEDU, který 

vytvořil téměř půlmetrovými písmeny a číslicí přítel Vlach. Potom přicházejí 
opět k použití velké buňky se včelami, vyrobené v Základní škole Staňkova, 

které jsou zavěšeny po stranách nápisu.  

Od sedmé hodiny přijímá přítelkyně Jitka Duchová vzorky do soutěže 

o nejlepší med i malá balení medu, která budou použita jako dárky, 
především pro účinkující ze souborů.  

Kolem osmé začínají přijíždět aktéři a zaujímají místa u jednotlivých 
stánků.  

V devět hodin je ukončena přejímka medů do soutěže a začíná jejich 
hodnocení. Organizátorem je přítel Stanislav Poskočil.  

Krátce po desáté hodině se ujímá mikrofonu přítel Josef Křepela, který 

zastupuje předsedu Evžena Báchor a slavnostně zahajuje sedmé Dny medu. 
S malým zpožděním se pak připojuje s přáním jejich úspěšného průběhu i 

sám primátor města Jiří Stříteský.  

Nyní se porozhlédněme po velkém sálu Druhé divadelní scény 

Hronovická. Je zde opět Krkonošská medovina z Rudníku, prodejna 
včelařských potřeb z Hradce Králové, paní …………. . majitelka kozí farmy 

z Licibořic, ta však nabízí jen výrobky z kozího mléka, kozičky tu letos 
nejsou, neboť ti, co by je sem měli přivézt a předvádět jsou doma v posteli 

nemocní, dále je zde zahrádkářský rádce pan Hrstka z Pardubic, paní Hana 
Malikovičová z Vrážného 35, pošta Jevíčko, která předvádí výrobu plstěných 

předmětů z ovčí vlny, žákyně se svojí učitelkou z Floristické školy z Hradce 
Králové-Ruseku udivují svým uměním vázat vkusné kytice, stánek Milana 
Plevy, jehož firma nabízí širokou škálu přípravků z včelích produktů jak 

kosmetických, tak i s účinky pro zdraví, paní, předvádějící paličkování….  

Dále tam bylo možno shlédnout předvádění malování na hedvábné 

šátky i jejich prodej, malování medových perníčků, prodej potřeb na balení 
medu, stánek s kosmetikou.  

Letos postrádáme svíčkaře přítele Josefa Holce z Choustníkova 
Hradiště, který se omluvil a jako důvod uvedl, že je v ochranném pásmu 

kolem ohniska moru včelího plodu a že má obavy, aby k nám tuto nákazu 
nezavlekl. Také se musíme, pro smutek v rodině, obejít bez paní Velšové, 



  

která o minulých ročnících Dnů medu plně nahradila svým uměním ve 
zdobení medových perníčků Zdenu Moravcovou.  

Pro návštěvníky je zde řada panelů, na nichž je mnoho informací o 

včelách, o včelařství i o historii a současné činnosti naší včelařské organizace. 
Informace jsou bohatě doplněny fotografiemi, pořízenými převážně přítelem 

Báchorem.  

Uprostřed sálu autor těchto řádků vystavuje prosklený úlek, v němž 

jsou dva plásty nad sebou i se včelami. Úlek jako vždy budí značný zájem jak 
dospělých tak i omladiny a je stále na co odpovídat. V tom mu pomáhá přítel 

Josef Piskač ze Starých Čívic čp. 52.  

Několik našich členů využívá možnosti a nabízí zde svůj med.  

Po dvanácté hodině jsou na jeviště pozváni včelaři, kteří byli oceněni 
za práci, kterou pro ZO vykonávají. Poděkování a voskovou medaili a stuhou 

obdrželi tito přátelé:Ing. Jiří Marhan z Pardubic, Ing. Stanislav Poskočil 
z Chotěnic, Ing. Bohumír Pitthard z Opatovic, Ing. Jiří Vojtěch z Černé za 

bory, Miroslav Kadleček z Ohrazenic, Josef Vondrouš ze Sezemic, Oldřich 
Kimler z Pardubic, Jaroslav Novotný ze Starého Hradiště a Josef Havrda z 
Pardubic.  

Program prvního dne dopoledne zpestřuje dětský folklórní soubor 
„Perníček“. Od 13. hodiny vyhrává dechový soubor Základní umělecké školy 

Polabiny Brash Band. Vyhrává pěkně ale příliš nahlas, takže se nebylo možno 
v sále ani dohovořit.  

Po skončení hodnocení soutěžních vzorků medů začíná jejich 
ochutnávka zájemci z řad návštěvníků.  

V odpoledních hodinách program pokračoval ukázkou vázání a 
aranžování květinové výzdoby, bylinkovou poradnou a zajímavou besedou 

s tvůrcem Krkonošské medoviny panem Boháčem z Rudníku.  

V sobotu je ukončení v 17 hodin. V neděli pak otevíráme v 9 hodin a 

program navazuje na předchozí den. Dopoledne zaznamenáváme silný příliv 
návštěvníků. Jejich počet po obědě klesá. Příčinou je konání velkolepého 
dostihu „Velká pardubická“, který většina chce vidět buď přímo, nebo 

v televizi.  

Soutěž o nejlepší med 

Ve 14 hodin je slavnostní vyhlášení výsledků Soutěže o nejlepší med 

Pardubicka. Nejprve je vyhlášeno pořadí kategorie hostů do této kategorie se 
přihlásilo se svým medem 5 včelařů. Následuje pořadí domácích. Těch se 

zúčastnilo soutěže 85. Nejlépe byl ohodnocen med přítele Bohumíra 
Pittharda(300 bodů), po něm následovali s nepatrnými bodovými 

rozdíly:Pavel Dědek(299), Dana Tichá(298), Jitka Duchová(297), a Ivan 



  

Kříž(293). Jmenovaní obdrželi jako cenu repliky starodávných keramických 
dýmáků. V soutěži byla hodnocena tato kritéria: chuť, obsah vody, čirost, 
vůně, čistota a to body od jednoho do deseti mimo obsahu vody, tam byl letos 

připočten pětinásobek bodů získaných při měření refraktometrem. Oproti 
minulým několika ročníkům byl na polovinu snížen počet bodů za obsah 

vody, neboť jejich desetinásobek podstatně snižoval význam ostatních 
kritérií, jako chutě, vůně a čistoty. Letos pak při měření obsahu vody v medu 

pomáhá příteli Jiřímu Marhanovi přítel Jan Fogl ze Sezemic. Změna se bude 
týkat i vydávaných „Osvědčení“ o účasti v soutěži o nejlepší med Pardubicka. 

Upouští se od vypisování pořadí nad pátým místem a pod jméno včelaře je 
umístěn dodatek: Med splňuje podmínky prestižní soutěže „Nejlepší med 

Pardubicka“. To proto, že všechny medy v soutěži mají vždy výbornou 
kvalitu, v jejich bodovém hodnocení jsou minimální rozdíly, a že například 

při loňském ročníku byl jen u jednoho vzorku zjištěn obsah vody mírně 
překročující normu Českého medu.  

Poprvé soutěž o nejlepší medovinu 

Mimo soutěže o nejlepší med byla poprvé vyhlášena soutěž o nejlepší 

medovinu. Návrh, aby se hodnotila i medovina, na jedné schůzce podal přítel 
Josef Vlach. Soutěž řídil přítel Josef Šroll, podle jehož propozic šest vzorků 

medovin hodnotilo 52 dobrovolníků z řad včelařů i návštěvníků Dnů medu. 
Byly hodnoceny tři vlastnosti medoviny chuť, vůně a barva bodováním 

stupnicí od jednoho do deseti bodů. Nevíce bodů dostala medovina přítele 
Jaroslava Novotného ze Starého Hradiště čp. 24. Při součtu bodů za 

jednotlivé vlastnosti na tom byli soutěžící následovně: nejvíce chutnala 
medovina přítele Emanuela Veselého z Kasalic, nejvíc voněla medovina výše 

zmíněného Jaroslava Novotného a nejvíce se líbila barva medoviny ze 
Středního odborného učiliště zemědělského Nasavrky. Výroba medoviny je 

jednou z možností, jak zužitkovat přebytečný med či med z víček a podobně 
získaný.  

Jinak ještě pokud mluvíme o medovině, po oba dny tato byla zdarma 

ochutnávána návštěvníky a to jak dolská, tak i z Nasavrk. K ochutnání ji 
podával přítel Bohumír Pitthard z Opatovic  čp. 119. Zakoupena byla ze 

spolkových peněz.  

V průběhu obou dnů zaznamenáváme návštěvy včelařů nejen z okolí 

ale i ze vzdálených končin naší vlasti. Tak jako v několika posledních letech 
pozornost našemu konání věnuje i šéfredaktor časopisu Včelařství Mgr. Petr 

Prokeš, který pořizuje fotodokumentaci a zaznamenává názory účastníků.  

Letošní Dny medu byly pojaty jako dvoudenní seminář. V malém sále 

se konaly čtyři přednášky včelařských odborníků. Jako první přednášel Jan 
Novotný z Kostelce nad Orlicí na téma „Získávání včelích produktů“, 

Druhým přednášejícím byl Tomáš Hrabáček z Rychnova nad Kněžnou, který 



  

přiblížil způsoby balení a odbytu včelích produktů. Milan Pleva z Potštejna: 
využití včelích produktů v kosmetice a v medicíně a Tomáš Sychra 
z Lanškrouna: včelí produkty v alternativní medicíně a apipunktura.  

Je neděle a přiblížila se šestnáctá hodina, naše účinkování končí. Autor 
těchto řádků odváží včely a vrací je do mateřského úlu, kde zakrátko po 

vrácení matky utichá bzukot dočasně osiřelých včel. Potom se vrací, aby 
naložil výzdobu a tuto vrátil do Základní školy Staňkova. Ostatní mezi tím 

rozložili a naložili příteli Burešovi zapůjčené stánky a vyklidili velký sál. A 
tak skončila další naše akce, kterou se snažíme přiblížit včelaření široké 

veřejnosti.  

Zbývá ještě dodat, že hlavním organizátorem byl jednatel přítel Josef 

Vlach z Pardubic. že vše moderoval náš bývalý místopředseda přítel Josef 
Křepela a že opět přibylo přátel v pěkných krojích.  

 

16. října 2006 jednání výboru, který se sešel ve složení: Evžen Báchor, 

Josef Vlach Oldřich Dumek, Martin Hromádko, Josef Šroll, Jitka Duchová, 
Josef Havrda.  

Protože to bylo první setkání po Dnech medu, jednalo se nejprve o 

jejich průběhu. Příznivou zprávu podal pokladník přítel Marhan, který 
k dnešnímu dni splatil všechny pohledávky a předběžně sdělil, že naše 

finanční situace je oproti loňskému roku mnohem lepší .  

Protože jsme letošní Dny medu zorganizovali jako dvoudenní seminář, 

podal předseda žádost na Ministerstvo zemědělství o dotaci, která by měla 
činit 50 tisíc korun a obdržet bychom ji měli až v příštím roce.  

Výbor konstatoval, že Dny medu proběhly úspěšně a že před námi stojí 
další úkoly spočívající v uspořádání kursu požití aerosolovací techniky, 

řádného přeléčení včelstev, odběru zimní měli a první akcí oslavující stoleté 
trvání naší organizace XII. Včelařského plesu. Na jeho zajištění pracuje 

usilovně přítel Oldřich Dumek a do konce tohoto měsíce by měla být 
podepsána s Kulturním domem Dukla smlouva.  

O tom, že si nechalo ušít kroj dalších několik členů, svědčí i to, že 

došla látka na košile, kterou doobjedná předseda.  

Přítel pokladník udělal sumarizaci údajů z jednotlivých „Podkladů pro 

statistický výkaz o včelařství v ČR v roce 2006“, které vyplňovali členové při 
žádostech o dotaci, a výsledek za celou naši organizaci zaslal na ústředí do 

Prahy. Tam byla odeslána tato čísla: Produkce medu = 41.340 kg, produkce 
vosku 1. 420 kg. Přisunuto včelstev k plodinám 1.077, do lesů 427.  



  

Kontrola z Ministerstva zemědělství 

18. října 2006 pracovnice Ministerstva zemědělství, které poskytuje 

včelařství finanční podporu, provedla v naší ZO kontrolu. Ověřovala u třech 
včelařů, zda počty včelstev přihlášených k zazimování a na něž je vyplácena 

podpora, odpovídá skutečnosti. Kontrolu prováděla důkladně. Protože včely 
tohoto dne nelétaly, museli chovatelé úly otevřít, aby se přesvědčila, že v nich 

včely jsou. Zde jsou jména chovatelů, u nichž se kontrolovalo: Josef Piskač, 
Staré Čívice 52 – 9 včelstev, Josef Červinka, Pardubice, Hraniční 247 – 10 

včelstev, Ing. Miroslav Věříš, Bohdaneč, Perštýnská 268 – 8 včelstev. Počty 
včelstev se mohly lišit, neboť žádosti byly podávány do poloviny září a od té 

doby se mohl počet změnit v důsledku různých příčin jako například ztrátou 
matky nebo vyloupením.  

Kontrola skočila zřejmě bez nějakého problému.  

Kurs používání aerosolového přístroje 

19. října 2006 se koná členská schůze, na níž jsou krátce projednány 
organizační záležitosti, neboť následuje vzdělávací akce „Kurs technického 

charakteru“ o ovládání aerosolové soupravy. Kurs vede Ing. Dr. František 
Kamler, ředitel Výzkumného ústavu včelařského Dol. Protože to byla 

příležitost, která by mohla zajímat i včelaře ze širšího okolí , obeslal předseda 
okolní Základní organizace a jejich funkcionáře na tento kurs pozval. 

Prozřetelně bylo zvoleno i místo konání , to je velký sál v Hronovické ulici, 
kam se v hojném počtu účastnici vešli.  

Samotný kurs probíhal nejprve v rovině teoretické, kde přítel Kamler 
názorně osvětlil zásady tlumení od nákazy roztočem Varroa Destruktor. 

Zdůraznil nutnost dodržovat postup i termíny ošetřování , kteréžto faktory 
snižují riziko resistence roztoče na účinné látky.  

Po první části následovala praktická ukázka aerosolování s  použitím 
kompresory s benzinovým motorem.  

Potom kurs pokračoval opět v sále, kde přítel Kamler odpovídal na 

četné dotazy z řad posluchačů. Byly mezi nimi i dva dotazy, které na jejich 
autory a i na celou naši organizaci vrhly nedobré světlo . První zněl: Jaký je 

váš názor na to, zda se podaří varoázu úplně vymýtit, nebo nám na ni včely 
„chcípnou“ a další z přítomných se zeptal na to, co dělat, když se na podzim 

oteplí a včely si ze slunečnice přinesou roztoče. Na první otázku reagoval 
přednášející v tom směru, že takový výraz by se neměl u včel používat. 

K věci pak uvedl, že bude trvat ještě velmi dlouho, než se podaří vyšlechtit 
včelu, která by se roztoče sama zbavovala. Druhému tazateli odpověděl, že ze 

slunečnice si roztoče včely nanosit nemohou. Oba tyto trapasy zmiňuji proto, 
že se naše organizace od nepaměti stále snaží o vzdělávání svých členů. 

Nespočet přednášek, praktických ukázek a jiných akcí by mělo být zárukou, 



  

že by se takové výrazy či „vědomosti“ nás neměly vyskytovat. Třetím 
počinem nesvědčící o naši kulturnosti, byl hlasitý telefonní rozhovor jednoho 
z přítomných, který tím přerušil přednášejícího a vzbudil nevoli ostatních. Pro 

autora těchto řádků to byli docela neznámí účastníci a tak si myslí , že nebyli 
ani z naší organizace. To však nemění nic na skutečnosti, jaký dojem si 

odnesl přednášející.   

 

20. listopadu 2006 výborová schůze, které jsou přítomni: : Evžen 
Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ing. Martin Hromádko, Ing. Bohumír Pitthard, Ivan 

Kříž, Ing. Josef Šroll, Ing. Jitka Duchová, Ing. Josef Vlach, Ing. Oldřich 
Dumek, Oldřich Kimler, Josef Havrda. Program byl bohatý a jednání trvalo 

přes dvě hodiny.  

Častým pojmem vyslovovaným v poslední době a samozřejmě i 

v průběhu tohoto jednání bylo slůvko dotace. Dá se říci, že tato podpora 
včelařství nemá v historii organizace obdoby. Finanční podpora nemíří jen k 

jednotlivým chovatelům včelstev, nýbrž že je z větší části zaměřena do jiných 
oblastí včelaření, jakými jsou vzdělávání, péče o zdraví včel, investic do 
včelařských provozů, přísunu včelstev ke kulturám.  

Tak například dne 30. 10. 2006 vydalo Ministerstvo zemědělství ČR 
rozhodnutí o výši podpory, které se dostane přímo chovatelům a to i 

neorganizovaným v Českém svazu včelařů, ta bude letos činit 152,-Kč na 
jedno včelstvo. Oproti jiným letům nyní došly finance ve výši 314. 000,-Kč 

čas a vyplaceny na listopadové členské schůzi.  

Těm včelařům, kteří si objednali aerosolový vyvíječ a při jeho odebrání 

zaplatili celou jeho cenu a to 4. 000,-Kč se dnes bude vracet díky dotaci 70% 
jeho ceny tj. 2. 800,-Kč. Podobná situace byla i u kompresorů, které jsme 

obdrželi v průběhu tohoto roku, kdy jsme za kompresor s el. pohonem 
zaplatili 1500,-Kč a s benzinovým motorem Kč 5. 920, -. Mimo toho byla 

odeslána žádost o dotace na vzdělávání a to za seminář, uspořádaná o Dnech 
medu 50 tisíc a za kurs aerosolové techniky 18 tisíc Kč. Tyto finance bychom 
měli obdržet až v příštím roce.  

O tom v jakém stadiu je příprava našeho XII. Plesu, obšírně referoval 
přítel Dumek. Přestože není doposud sepsána smlouva s Kulturním domem 

Dukla, je termín zajištěn. Je projednána účast dvou kapel a to Maruščiny 
jahody a Živaňanka. Jsou očíslovány stoly a připraveny vstupenky. Oproti 

minulým plesům nebudeme zajišťovat pořadatelskou službu, tu budou 
vykonávat pracovníci KD Dukla a je v ceně. Tombolu na plesu 

neuspořádáme.  

Po těchto informacích si přítomní rozdělují úkoly, které nás v nejbližší 

době čekají. Tak příteli pokladníkovi Marhanovi pomohou s  administrativou 



  

při vyplácení dotací přátelé Kimler, Kříž, Pitthard, Dumek, Duchová a Vlach. 
Peníze se nejen vyplácejí ale i vybírají za léčiva, členské příspěvky a na 
administrativu s tím spojenou jeden člověk nestačí. Přátelé Báchor, Vlach a 

Poskočil připraví program na setkání včelařských důvěrníků. Přátelé Vlach a 
Havrda vyrobí z polystyrenu nápis PARDUBIČTÍ VČELAŘI 100 LET. Ten 

se použije na výzdobu sálu v KD Dukla i na příštích Dnech medu. Přítel 
Báchor pozve zástupce sousedních včelařských organizací , předsedu ČSV př. 

Sojku, šéfredaktora časopisu Včelařství př. Prokeše a zástupce Magistrátu a 
Krajského úřadu.  

Příprava Almanachu vázne 

Protože již uplynul termín na odevzdání příspěvku do připravovaného 
Almanachu, vyzývá předseda všechny, kdož tak měli učinit, aby si pospíšili a 

materiál mu předali co nejdříve.  

V poslední části schůze zazněla informace, že med přítele Báchora, 

který zaslal do Slovinska, se v soutěži, kterou pořádali včelaři z města 
Sežana, umístil na pěkném třetím místě.  

Přítel Hromádko navštívil ve Stéblové přítele Oldřicha Vondrouše, 

který se zotavuje z mozkové příhody. Protože se jedná o člověka činorodého, 
který je dnes odkázán na pomoc bližních a práce, na kterou byl celý život 

zvyklý, mu dnes chybí, bylo by vhodné jej navštěvovat a podpořit ho 
psychicky. Na to se ozval přítel pokladník Marhan s tím, že jej koncem týdne 

navštíví. K němu se přidal pisatel těchto řádků.  

Nakonec přítel Báchor rozdal přítomným malé kalendáříky na příští 

rok, jejichž je autorem.  

Místo členské schůze schůzka důvěrníků  

23. listopadu 2006 byl termín řádné členské schůze. Ta se však 

odbývá v přízemní hale Spolkového domu, kde pokladník s několika přáteli 
vyplácí dotace na opylovací činnost, které jsou letos ve výši 152,-Kč na 
včelstvo. Při tom si členové platí členské příspěvky, které činí 150,-Kč za 

člena, příspěvek pro ÚV ČSV 16,-Kč za včelstvo, účelový příspěvek pro 
Základní organizaci 8,-Kč za včelstvo a za léčiva též 8,-Kč za včelstvo.  

 V kavárně Evropa se pak v průběhu výplaty koná schůzka místních 
včelařských důvěrníků. V jejím průběhu zdůraznil předseda přítel Báchor 

jejich nezastupitelnou úlohu. Nikdo jiný nemá možnost tak bezprostředně 
ovlivňovat zejména úroveň tlumení varoázy jako oni. Jen oni mohou být 

nápomocni včelařům s dodržováním nařízených léčebných úkonů, a jejich 
metodik. Změna názvu z Varroa Qudemans na Varroa Destruktor není totiž 

jen formální záležitostí. Došlo k ní po poznání, že se tento roztoč vyvinul do 
nebezpečnější formy, která parazituje na všech druzích plodu a je nositelem 



  

různých dalších nemocí včetně zákeřného moru včelího plodu. V souvislosti 
s ochranou zdraví našich včel si také mají všímat a nahlašovat řádně 
neohlášené kočovníky.  

Předseda dále důvěrníky informoval o náležitostech, které musí splnit 
ten, kdo chce se včelami kočovat: písemně oznámit na obecní úřad, do jehož 

katastru kočuje a k tomu přiložit plánek stanoviště. Před tím si ověřit jaká je 
v místě kam chce včely přivézt nákazová situace. Mít povolení Krajských 

veterinárních správ pokud kočuje do jiného kraje.  

Český svaz včelařů inicioval výrobu speciálních sklenic na Český med, 

Sklenice na 720ml by měly vyjít na necelých 5,-Kč plus doprava.  

Další informace byly o datu a místě konání Výroční členské schůze, 

včelařského plesu a k naší presentaci ve Štrasburku.  

Nákazový referent přítel Poskočil připomenul čtvrté letošní léčení a to 

aerosolem, nebo třetí fumigací. Zimní měl se bude odevzdávat na Výroční 
členské schůzi a ve středu po ní následující . Na každém směsném vzorku 

musí být jméno a adresa chovatele, jeho chovatelské číslo, adresa stanoviště a 
počet včelstev.  

Jednatel přítel Vlach opět požádal přítomné, aby informovali své členy 

v tom směru, aby hlášení, jehož formulář obdrží každým rokem ze Svazu 
chovatelů, neposílali na Svaz, nýbrž aby jej odevzdávali jemu. Z hlášení je 

možno aktualizovat přehled stanovišť včelstev a je možno  tyto hromadně 
odeslat na Svaz chovatelů.  

 26. listopadu 2006 na bicyklech do Stéblové k příteli Oldřichu 
Vondroušovi odjíždějí pokladník ZO přítel Jiří Marhan a pisatel těchto řádků. 

Přítel pokladník mu předává podporu a vyslovuje přání , aby se přítel 
Vondrouš přišel mezi nás podívat, až to jeho zdraví umožní. Při tom jej 

seznamujeme s děním v organizaci o které se přítel Vondrouš nadále zajímá. 
O včely se mu stará jeho dcera paní Černá. Příteli Vondroušovi se příhoda 

v menším rozsahu než ta první, nedávno opakovala a jeho stav bude 
vyžadovat delší dobu rehabilitace.  

 

Příroda nás stále překvapuje 

Za několik dnů se uzavře rok 2006. Do 27. prosince bylo počasí, které 
je možno nazvat jako jarní. V přírodě je patrna stále zelená barva, někomu 

kvetou na zahrádce růže a někde na náměstí rozkvetly okrasné stromy. Tedy 
nic nenasvědčuje tomu, že by měla převzít do svých rukou žezlo královna 

Zima. V polovině posledního měsíce je ještě několik dnů, kdy včelky létají, 
jako v létě. Teploty se občas blíží rekordům a meteorology je letošní podzim 

hodnocen jako jeden z nejteplejších za posledních několik desítek let. 



  

Průměrné teploty měřené ráno v 7 a odpoledne v 16 hodin jsou následující: 
říjen: 6, 7/15, 1°C, listopad 4, 7/8°C, prosinec 0, 5/3, 8°C.  
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